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رهبر انقلاب فرمودند: برترین ضیافت های الهی در همین ایام مبارک اســت. این دعایی که می کنید، این توســلی که می کنید، 
این اشــکی که می ریزید ضیافت های پروردگار است که به شما اعطا شده است

 حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر معظم انقلاب در گفتگوی مســتقیم تلویزیونی با مردم، فرمودند: قله ماه رمضان ایام قدر و لیالی 
قدر اســت ما به این قله رسیدیم. از فرصت بی نظیر توســل و تضرع و دعا و طلب از پروردگار عالم استفاده کنیم.

ایشــان فرمودنــد: ایــن مــاه ضیافت الهــی اســت. برترین ضیافــت های الهــی در همیــن ایام مبارک اســت. ایــن دعایی 
کــه مــی کنیــد، این توســلی که مــی کنیــد، این اشــکی که مــی ریزید ضیافــت های پــروردگار اســت که به شــما اعطا 
 شــده اســت و بــرای خودتان و همه بــرادران دینی تان و کشــور و جامعه تــان دعا کنید و از خــدا مطالبه و درخواســت کنید 

باشید. اجابت  به  و مطمئن 
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یادداشت 

مصطفی داننده- با دیدن واکنش های دلواپســان به 
ویژه نمایندگان مجلس نســبت به مذاکرات وین و 
احتمال بــالای توافق میان ایران و آمریکا بر ســر 
بازگشت به برجام، یاد یک تبلیغات قدیمی تلویزیون 
افتادم. تبلیغی که یک شــرکت بیمه آن را ســاخته 
بود و در آن فرد بیمــه کننده و راننده تصادف کرده 

می خواندند:
»-چرا هستی ناراحت؟ جبران میشه خسارت.

+ ماشینمو نگاه کن فکری به حال ما کن.
- عقل سلیم در اینه، ماشــین خود کن بیمه. وقتی 

رسید خسارت، بیمه کند حمایت....«
الان هم باید از این افراد پرسید چرا ناراحت هستید؟ 
عقل سلیم می گوید در این برهه زمانی، ما احتیاج به 
رســیدن به یک توافق با ثبات با آمریکا برسر برجام 

داریم.
آقایان دلواپس! چرا هســتید ناراحت؟ جبران میشــه 

خسارت
کافی اســت دوران برجام را با زمانــی که ترامپ از 
توافق هســته ای خارج شد، مقایسه کنید. دورانی که 
قیمت دلار به مدت 4 ســال ثابت ماند و مردم کمتر 
بــا تغییر قیمت ها روبرو بودند. بعــد از خروج آمریکا 
از برجام، داســتان برعکس شــد و مردم شاهد رشد 
عجیــب  غریب دلار و بالا رفتــن هر روزه قیمت ها 

بودند.
ماجرا خیلی پیچیده نیست. ما برای سروسامان دادن 
به اقتصاد فشــل این روزهای کشور، احتیاج به یک 
توافق خوب  داریم. همانگونه که یک راننده تصادف 
کرده برای جبران خســارت وارد شده به ماشین خود 
احتیاج به یک بیمه مناســب برای پرداخت هزینه ها 

دارد.
دلواپســان پارلمان و خــارج از مجلس هم به خوبی 
می دانند که کشور نیاز به یک توافق بزرگ با آمریکا 
و کشــورهای اروپایی دارد اما دوست ندارند این کار 
دوباره با دســتان روحانی و ظریف انجام شود. آنها با 
خود می گویند این همه صبــر کرده ایم این چند ماه 
هم روش  و بعد از تشــکیل دولت جدید، خودمان با 

روش خودمان با بایدن مذاکره می کنیم.
با این تفکر معیشت مردم به گروگان گرفته می شود 
تا نتایج انتخابات مشــخص شود. این درحالی است 
که اگر امروز توافق را انجام بدهیم ،بهتر از فرداست.

هنوز اتفاقی در وین نیفتاده اســت اما می شــود امید 
را در چشــمان مردم کوچه و بازار دید. آنها درهرجا 
هســتند از این مذاکره حرف می زنند و می گوید که 

انشالله توافق کنند تا مشکلات ما حل شود.
مردم هم می دانند برجام، وضعیت زندگی آنها را بهتر 
خواهد کرد. آنها در ایــن مدت دیده اند که تحریم ها 
چه بلایی سر زندگی شان می آورد، پس دوست دارند 
که هرچه زودتر دوســت  ابر تحریم ها از ســر ایران 

برداشته شود.
دلواپسان، یک روز به میان مردم بروند. مردم کوچه 
و بازار منظورم است نه آنهایی که دوره شان کرده اند 
و مثل خودشــان فکر می کنند. مترو سوار شوند، در 
بی آرتــی با حفظ پروتکل های بهداشــتی کنار مردم 
بنشینند، در بازار قدم بزنند و با مغازه دارها حرف بزنند 
تا متوجه نظر مردم در مورد برجام و توافق هسته ای 

شوند.
بازگشت به برجام، فعلا بهترین نسخه موجود است. 
پس بهتر است اجازه بدهید تیم مذاکره کننده در وین 
کار خود را انجام دهد تا مردم شــاهد گشایش های 

اقتصادی باشند.

چرا دلواپسان ناراحت هستند؟

 ظریف از مردم 
و خانواده شهید سلیمانی 

عذرخواهی کرد

 سردرگمی فعالان 
 اقتصادی به دلیل تعدد

 قوانین و مقررات

قاضی زاده هاشمی: ساز و کار 
نظم دهی واکسیناسیون بسیار 

جدی پیگیری شود

دولت روحانی، معادلات خارجی 
 را با رقابت های انتخاباتی

 گره می زند
وزیر خارجــه با بیان اینکه عرایض بنده ذره ای 
از عظمت شــهید ســلیمانی نمی کاهد گفت: 
امیدوارم مردم ایران و همه عاشقان سردار و به 

ویژه خانواده بزرگوار سلیمانی عزیز...

رییــس کمیســیون ویژه جهــش و رونــق تولید 
مجلس با اشاره به لزوم افزایش هم افزایی و قدرت 
ریسک پذیری در بین مدیران، تعدد قوانین را یکی از 

موانع اصلی در بخش تولید و...

نایــب رییــس مجلس گفــت: تســریع در امر 
واکسیناســیون همگانــی نیــز می تواند مکمل 
برنامه هــای نظام مراقبــت و مدیریت صحیح از 

پیشگیری طغیان در خیزهای...

نماینده  مردم تهــران در مجلس نهم گفت: نباید 
معادلات خارجــی را با رقابت های داخلی گره زد، 
اما دولت روحانی متأســفانه گره می زند و مردم را 

شرطی می کند.

2

ضرورت کنترل مرزهای شرقی 
کشور برای جلوگیری از ورود 

ویروس هندی
معاون هماهنگ کننــده ارتش گفت: کنترل و نظارت 
در مبادی مرزی شــرق کشور جهت جلوگیری از ورود 
ویروس جهش یافته هندی و پاکستانی باید به صورت 

دقیق رعایت شود.
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رویای انتخاباتی احمدی نژاد: می خواهم دیده شوم! 
تحلیلی بر سناریوهای رئیس جمهور ردصلاحیت شده برای انتخابات 1400

دلار وارد کانال 21 هزار تومان شد!

4 سقوط قیمت ها در بازار خودرو، ریزش طلا و ارز
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چه به تازگی از بیماری کرونا نجات پیدا کرده باشید، 
چه واکسن کوید۱۹ زده باشید، دانستن اینکه سیستم 
ایمنی بدن تان در برابر ویروس کرونا چه واکنشی از 
خود نشان داده و در آینده چگونه عمل می کند، بسیار 
مهم است. با شناخت عملکرد سیستم ایمنی بدن در 
برابــر این ویروس می توان آینده کرونا و میزان ابتلا 

به آن را پیش بینی کرد.
از آنجایی کــه ویروس کوید۱۹ در جامعه انســانی، 
عفونتی کامــلا جدید بود، بــدن هیچ کس در برابر 
آن ایمن نبود. به همین دلیل محققان بررســی های 
متعددی انجام دادند تا به عملکرد و واکنش سیستم 
ایمنی بدن در برابر ویروس کرونا پی ببرند و بتوانند 
روشی مناسب برای تقویت سیستم دفاعی بدن بیابند.

سیســتم ایمنی بدن مان بــه دو روش از ما در برابر 
عفونت ها دفــاع می کند. این سیســتم به طور کلی 
همیشه آماده حمله به مهاجم است و به محض ورود 

هر نوع عامل بیماری زا به ســرعت وارد عمل شــده 
و با آن مبارزه می کند. این روش از سیســتم ایمنی 
بــدن، واکنش ایمنی ذاتی نــام دارد. در این حالت، 
مواد شــیمیایی خاصی در بدن ترشــح می شوند که 
التهاب آورند و آنها با همراهی گلبول های سفید خون، 

سلول های آلوده را نابود می کنند.
اما وقتی سیستم ایمنی بدن با عامل بیماری زا مانند 
ویروس کرونا آشــنایی نداشته باشد، واکنشی به آن 
نشــان نمی دهد، بنابراین شما در برابر بیماری ایمن 
نخواهید بود. در اینجا به نوعی واکنش ایمنی که به 

آن تطبیقی می گویند نیاز دارید.
در واقع این روش دیگر سیستم ایمنی بدن در برابر 
عامل بیماری زاســت. در این روش سلول هایی که 
می توانند پادتن هــای هدفمند تولید کنند وارد عمل 
می شوند. سپس پادتن ها به عامل بیماری زا چسبیده 

و آن را از بین می برند.
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جوری حرف نزنیم که گویی سیاست های کشور را قبول نداریم
رهبــر انقلاب فرمودند: برترین ضیافت هــای الهی در همین ایام مبارک 
است. این دعایی که می کنید، این توسلی که می کنید، این اشکی که می 

ریزید ضیافت های پروردگار است که به شما اعطا شده است
حضــرت آیت الله خامنــه ای، رهبر معظم انقلاب در گفتگوی مســتقیم 
تلویزیونــی با مردم، فرمودند: قله ماه رمضان ایام قدر و لیالی قدر اســت 
ما به این قله رســیدیم. از فرصت بی نظیر توسل و تضرع و دعا و طلب از 

پروردگار عالم استفاده کنیم.
ایشان فرمودند: این ماه ضیافت الهی است. برترین ضیافت های الهی در 
همین ایام مبارک است. این دعایی که می کنید، این توسلی که می کنید، 
این اشکی که می ریزید ضیافت های پروردگار است که به شما اعطا شده 
اســت و برای خودتان و همه برادران دینی تان و کشور و جامعه تان دعا 

کنید و از خدا مطالبه و درخواست کنید و مطمئن به اجابت باشید.
رهبری معظم تاکید کردند: وقتی دعا می کنید اطمینان داشــته باشید که 
مســتجاب می شود. پروردگار کرم محض است. گاهی ظرف ما آمادگی را 
برای آن لطف و رحمت الهی را ندارد. باید با استغفار و توجه و تضرع بیشتر 

خودمان را آماده دریافت رحمت الهی کنیم. 
اهم بیانات رهبر معظم انقلاب را بخوانید؛

*دو شب از شب های قدر باقی است و از همه شما التماس دعا دارم.
*درباره امیرالمومنین علیه الســلام در معرفی شخصیت ایشان یک مرحله 
امامت است. امامت نه به معنای ریاست دین و دنیا، بلکه امامتی که خدای 
متعــال به حضرت ابراهیــم فرمود انی جاعلک ناس امامــا. این در زمان 
سالخوردگی حضرت ابراهیم بوده اســت. چون حضرت در پاسخ به ذریه 
خود اشاره می کند و معلوم است که این مربوط به دوران پیری است. چون 

قبل از آن فرزندی نداشتند.
*مســئله امامت با ترازوهای ما قابل اندازه گیری نیســت. خب اینکه یک 
مقام والا و عالی اســت و این از دســترس ما فهم آن خارج است. غیر از 
خود معصومین علیه السلام، نخبگان و بزرگانی بوده اند که به مفاهیم عالی 

امامت دست پیدا کرده اند.
* گذشته از این مقامات، امام علی در مقامات دنیوی هم شخصتی بی نظیر 
اســت و بعد از پیامبر شاید کسی را نشــود با این خصوصیات پیدا کرد. به 
همین خاطر اســت که شیعه و غیرشیعه و غیرمتدین به هیچ دینی، این ها 

امیرالمومنین را دوست می دارند و به ایشان ارادت دارند.
*البته در خصوصیات ایشــان آن هایی که چشــم گیر هست در درجه اول 
عدالت بی اغماض ایشان است و عدالت گسترده و بدون هیچ ملاحظه. این 
عدالت عجیب و غریب که انســان از شنیدن آن حیرت می کند. یا زهد و 

بی اعتنایی به دنیا برای شخص خود
*این بزرگوار، دنیا را آباد می کرد امّا برای خودش چیزی نمی خواست و این 
حیرت آور است، شجاعت و دل رحیم آن بزرگوار، عزم راسخ ایشان نیست 
بــه زورگویان، فداکاری او در راه حق، دریــای حکمت او، گفتار او دریای 
حکمت بود. چیزهای عجیبی در زندگی این بزرگوار وجود دارد و دشمنان 

هم به عظمت این حضرت اعتراف کرده اند.
*ما البته در این زمینه ها عقب هســتیم. هم از لحاظ شخصی باید به این 
بزرگوار اقتدا کرد هم در آداب حکومت کردن. خب امروز حکومت در دست 
پیروان امیرامومنین است. ما باید همین عدالت و شجاعت و زهد را در عمل 
و رفتار خودمان رعایت کنیم که خیلی عقب هســتیم و سعی کنیم تلاش 

کنیم تا خود را به جلو ببریم.
*چون روز ضربت خوردن این بزرگوار اســت، جمله ای را درباره شوق این 
حضرت به شــهادت عرض کنم. حضرت می فرمایــد وقتی آیه ای مطرح 
شــد که بحث فتنه در آن بود،  من فهمیدم تا وقتی که پیامبر هســت این 
فتنــه رخ نخواهد داد و مربوط به بعد از ایشــان خواهد بود.وقتی رســول 
اکرم)ص( این مطالب را برای شــاگرد برجســته خود امیرالمومنین مطرح 
می کنند ایشــان به هیجان می آیند و جمله ای را می فرمایند. من به پیغمبر 
عرض کردم که یادتان است در روز احُد وقتی حمزه به شهادت رسید، من 
با آن همه جراحتی که وارد شــده بود و شــهید نشده بودم، بر من سخت 
آمد که عقب مانده ام و شــهید نشیده ام. یادتان است؟ پیامبر گفتند تو هم 

شهید خواهی شد.
*حضرت می فرمایند چند ســال گذشته، چرا من شهید نشدم پس؟ پیامبر 
می فرمایند تو شــهید خواهی شد. بعد می فرمایند، این صبر تو بر شهادت 
چطور خواهد بود؟ شــهادت در میدان مبارزات بعدی که ســختی هایی را 
تحمل می کند خیلی مهم است. ایشان بعد از یک دوران دشوار به شهادت 
رســیدند. لذا پیامبر می فرمایند وقتی شهادت نصیبت بشود چطور بر این 
شهادت صبر خواهی کرد؟ حضرت امیر می فرمایند این جای صبر نیست، 
صبر مربوط به جاهای تلخ اســت، اینجا انسان باید شکر کند خدا را. این 

طلب شهادت خصوصیت حضرت است.
*خدا را شکر که مردان فداکاری در زمان ما هستند و بودند و دیدیم کسان 
زیادی را که در این جهت به امیرالمومنین اقتدا کردند و عاشــق شهادت 
بودند و خدای متعال نصیب آن ها کرد. شهید سلیمانی را تهدید کرده بودند 
که تو را به قتل خواهیم رساند. ایشان به دوستان گفته بود من را به چیزی 
تهدید می کنند که در کوه و پستی و بلندی دنبال آن هستم. ان شاءالله خدا 

ما را جزء برخوردار شوندگان این مزیت بزرگ قرار دهد.
*روز معلم در جمهوری اســلامی برابر اســت با شــهادت مرحوم شهید 
مطهری. خصوصیاتی در ایشان است که این برای همه معلمین چه معلمین 
حوزه های علمیه چه دانشــگاه ها و مدارس بایســتی همه این را الگو قرار 
بدهند. خب مرحوم مطهری مرد متفکری بود،  عالم بود،  فیلسوف بود،  فقیه 
بود. این خصوصیات در ایشــان بود، لکن خصوصیات خیلی مهم و ویژگی 
ایشان این بود که هم تولید فکر می کرد هم نشر فکر. نشر فکر خیلی مهم 

است. این بزرگوار آرام و قرار نداشت.
*ما دیده بودیم که ایشــان دائم در فکر بود و دائم دغدغه داشت که فکر 
درست و عمیق را نشــر دهد در مخاطبان خود و یک جهاد نرم آفزاری به 
تمام معنا را شــروع کرده بود. در طول ســالیان متمادی و امواج مهاجم را 
مقابله می کرد و با آنها سینه  به سینه می شد و بر آن ها غلبه می کرد. مسئله 
برای او هم فقط امواج مارکسیســتی و شرقی نبود، چه تفکرات شرقی که 

تفکرات لیبرالیستی غربی.
*مخاطب خودش را هدایت می کرد و به آن ها آرامش و اطمینان می بخشید 
در مسیر فکر درســت. شهید مطهری مسئولیت شناس و تکلیف گرا بود. 

واقعاً  دغدغه تکلیف داشت.
*جامعه ارزشمند معلم ما این را باید سرلوحه خود قرار دهد. کار معلم انتقال 
میراث گذشته به نسل بعد است. باید با مهارت تمام این ها را به نسل بعدی 
خود منتقل کند و باید شاگردانشــان را اهل فکر بار بیاورند.این مسئولیت 

سنگینی است و احساس مسئولیت زیادی نیاز دارد.
*در کشــور ما خوشبختانه امروز امکان آموزش به شکل گسترده ای وجود 
دارد. در گذشته این مقدار آموزش برای جوانان و نوجوانان و کودکان فراهم 

نبود که امروز به برکت جمهوری اسلامی وجود دارد.
*خود معلمین عزیز هم یک بخش مهمی از همین امکانات هستند. یعنی 
امکان آموزش با افزایش تعداد معلمین و سواد بالای آن ها بحمدلله غنایی 
پیدا کرده است. بنابراین معلمان افسران سپاه پیشرفت کشور هستند. اگر 
حرکت عمومی کشــور را به حرکت یک سپاه تشبیه کنیم، افسران جوان 
این مجموعه عبارتند از معملین عزیز. خود آن ها باید این نقش را باور کنند.

*گفتم معلمین جوان، چون تعداد زیاد از آنها جوان هستند. وگرنه معلمین 
سالخورده ای هستند که همچنان دل از معلمی نمی کنند. وقتی این نقش 

خود را باور کردند احساس مسئولیت هم می کنند.
*در کشــور ما در کمتر زمانی جوانهــا و نوجوانان ما اینگونه مورد تهاجم 
فکری و اخلاقی قرار گرفتنــد؛ البته در دوران پهلوی این تهاجم از جانب 
حاکمیت صورت می گرفت. دست اندر کاران باید کاری کنند که ریزش ها 
نزدیک به صفر باشد و رویش ها در حداکثر قرار گیرند البته دیگران هم در 
قبال جامعه معلمان مسئولیت سنگین دارند. مسئله اصلی بالا بردن جایگاه 
و شــان معلمی است. شان معلمی بالا است که باید به همه تفهیم کنیم. 
درباره کارگر هم همین مســئله وجود دارد. آموزش پرورش، رســانه ها و 
دستگاه های فرهنگی باید نقش ایفا کنند تا جایگاه والای معلم را به مردم 
معرفی کنند. البته گشودن معیشت معلمان نیز بسیار مهم است که وظیفه 

دولت و مجلس است.
*ما ســال گذشــته روز کارگر برنامه خوبی داشــتیم. ارتباط تصویری با 
کارگران و کارآفرینان برگزار شــد و دیدار بیادماندنی بود. امسال متأُسفانه 
بــه خاطر رواج اخیر این ویروس منحوس امکان این هم فراهم نشــد که 
کارگران در جایی جمع شــوند و با آن هــا از دور صحبت کنیم و این نوع 

انگلیسی این ویروس خطرش بالاتر است آنطور که می گویند.
*یک مســئله بحث حمایت از کارگران است یک موضوع هم ایجاد کار. 
درباره تمجید از کارگر همین بس که دســت کارگر دستی است که خدا و 

پیغمبرش او را دوست دارند. پیامبر دست کارگر را بوسید.
*جامعه کارگــری حق بزرگی به گردن همه آحــاد جامعه دارد. چون در 
اقتصادی که می خواهد روی پای خودش بایستند و تکیه به خارج از کشور 
ندارد در چنین اقتصادی کارگرد نقش مهمی ایفا می کند و ســتون اصلی 

است. تولید وابسته به کارگر است.
*این نقش هم از آن نقش هایی اســت که مردم باید به آن توجه کنند و 
به فرهنگ عمومی تبدیل شود. اینجا هم دستگاه های تبلیغی باید در این 

زمینه کار کنند.
*در جمهوری اسلامی البته حق کارگران بیش از جاهای دیگر است. چون 
از اول تشکیل این نظام بدخواهان تلاش کردند جامعه کارگری را در مقابل 
نظام قرار دهند امّا این جامعه در کنار نظام ایســتاد و حق بزرگی بر گردن 

نظام جمهوری اسلامی دارند.
*امّا مســئله حمایت از کارگران، که مســئله بســیار مهمی اســت و در 
صحبت هایی که درباره کارگران کرده ام تکیه کردام و می کن، این شــعار 
امسال ما، پشتیبانی یکی از انواع پشتیبانی از تولید حمایت از کارگران است.
*اگر می خواهیم از تولید ملی کشور حمایت کنیم باید از کارگران حمایت 

کنیم. این یک قلم مهم از پشتیبانی است
*البته حمایت از کارگر حمایت از ثروت ملی اســت. اگر کارگر یک کشور 
بانشاط باشــد ثروت ملی ایجاد می کند و این ثروت ملی آبرو برای کشور 
ایجاد می کند. اگــر از کارگر حمایت کردند چنین اثراتی دارد.البته حمایت 
از کارگر این نیســت که پایــه حقوقی آن ها را بالا ببریــم. این یک نوع 
حمایت است. حمایت های دیگری هست که باید توجه بشود از جمله مسئله 
مهارت آموزی کارگرها و باید برنامه ریزی وســیعی صورت بگیرد که برای 
انواع کارگردها مهارت بیاموزیم و سطح تخصص آن ها را بالا ببریم که هم 

برای آن ها نافع است هم به کار ارزش بیشتر می دهد.
*مســئله بیمه و درمان یک مســئله دیگری از حمایت است. اینها لازم 
اســت که در برخی بنگاه های مردمی این به خوبی رعایت می شود. همه 

باید رعایت کنند و یکی از مسائل اصلی بحث کارگری همین باید باشد.
*امنیت شــغلی هم یکی از انواع حمایت هاست. کارگر نباید دغدغه داشته 
باشــد که کارش را می گیرند یا نه. اینکه به تعطیلی کارخانجات حساس 
هستیم به همین علت است. کارگر باید امنیت شغلی داشته باشد و بداند که 

شغل او تضمین شده است.
*مسئله مهم دیگر مسکن کارگر اســت که بخش مهم درآمد آن صرف 
اجاره بها می شود که برای مسکن آن ها باید فکر اساسی کرد. من شنیده ام 
که مجلس این را در بودجه گنجانده که اگر اینطور اســت و محقق شــود 
کمک بزرگی اســت.یک حمایت دیگر ایجاد روابط منطقی و عادلانه بین 

کارگر و کارفرما و دولت است که این از وظایف وزارت کار است.
*یک جملــه درباره انتخابــات عرض می کنم. دو مطلــب؛ یکی اینکه 
انتخابــات به معنای واقعی کلمه یک فرصت مهم اســت و نباید مردم را 
از انتخابات دلسرد کرد مطلب دیگر این است که انتخابات را با حرف های 

بیهوده و وعده های فرینبده و بدون پشتوانه نباید خراب کرد.
*کسانی که مایل هستند در این کارزار شرکت کنند به معنای واقعی برای 
مردم کار کنند. انتخابات فرصت بی بدیلی  است که هیچ چیزی جای آن را 

در استحکام پایه های نظام نمی گیرد.
*وقتی مردم حضور پیدا کنند هیچ قدرتی نمی تواند کشــور را تکان دهد. 
پس هر کسی که در انتخابات شرکت می کند برای سرنوشت کشور و آینده 

آن تلاش می کنند.

*عده ای مــردم را دلســرد می کنند. خدشــه کــردن در انتخابات و در 
دستگاه هایی چون شورای نگهبان غلط است. همه انتخابات های ما سالم 
بوده است،  ممکن است تخلفاتی در گوشه و کنار بوده که رخ داده است، امّا 
تأثیری در نتیجه نداشته است. مواردی بوده که شکایت شده و ما پیگیری 
کرده ایم و تحقیق جدی کردیم. تخلفی که خلاف امانت باشــد مطلقاً در 

انتخابات های ما نبوده است.
*البته برخی انتخابات را وقتی قبول دارند که نتیجه همان چیزی باشد که 
آنها می خواهند. اگر مطلوب آن هــا درآمد قبول می کند انتخابات را متهم 
می کنند و کسانی که برگزارکننده بوده اند را متهم می کنند. گاهی هم مثل 
88 اغتشاش راه می اندازند. البته متهم کردن ها بی اخلاقی است، اغتشاشات 

جرم است.
*مسئله بعد این است که اظهاراتی برخی از کسانی که وارد میدان می شوند 
انجام می دهند که اظهارات خوبی نیست. حرف های فرینده است که هیچ 
پشــتوانه فکری و برنامه ای ندارد، چیــزی می گویند بدون اینکه امکانات 
کشور را بشناســند. برخی از این برادران که وارد عرصه می شوند از خیلی 
از امکانات کشور شاید مطلع نشوند. باید برنامه به معنای واقعی کلمه اراده 
شود. باید طوری باشد که وقتی کارشناسان به حرف یک فرد نگاه می کنند 

ببیند متقن است.
*گاهی هم حرف هایی که گفته می شــود کانه از اساس، قانون اساسی را 
قبول ندارند. خب کسی که می خواهد در رأس دستگاه اجرایی قرار می گیرد 

باید این ها را باور داشته باشد.
*البته از برخی مسئولین کشــور هم این روزها حرف هایی شنیده شد که 
برای انسان مایه تعجب و مایه تأسف است. شنیدیم که رسانه های دشمن 
و مخالف جمهوری اســلامی هم پخش کرده اند. انسان متأسف می شود 

وقتی اینها را می شنود
*برخی از این حرف ها تکرار حرف های آمریکاست. فرض کنید آمریکایی ها 
سال هاست از نفوذ جمهوری اســلامی به شدت ناراحت هستند. از شهید 
ســلیمانی به خاطر این ناراحت بودند و به این خاطر ایشان را به شهادت 
رســاندند.ما نباید حرفی بزنیم که این معنــا را تداعی کند که داریم حرف 
آن ها را تکرار می کنیم چه در باره نیروی قدس چه شخص شهید سلیمانی.

*برنامه هــای کشــور اعــم از برنامه های نظامی و علمــی و فرهنگی و 
دیپلماسی اســت.و مجموعه این ها سیاست کشور را تشکیل می دهد. این 
که این بخش آن بخش را نفی کند اصلًا معنی ندارد و این خطای بزرگی 
است که از مسئول جمهوری اســلامی نباید سر بزندانصافاً نیروی قدس 
بزرگ ترین عامل موثر در جلوگیری از دیپلماسی منفعل در غرب آسیاست.

*این نیرو،  سیاســت جمهوری اســلامی را تحقق بخشید. غربی ها اصرار 
دارند که سیاســت خارجه ایران زیر پرچم آن ها باشد. میل آنها این است 
چون ســال ها اینطور بوده اســت. هم در اواخر قاجار هم در دوران پهلوی 
ایران تحت سیطره غرب بوده. انقلاب ایران را از سیطره آن ها خارج کرده 
و حالا تلاش می کنند که آن سیطره را برگردانند. لذا جمهوری اسلامی با 
چین ارتباط برقرار می کند آن ها ناراحت می شــوند، با روسیه ارتباط برقرار 

می کنند آن ها ناراحت می شوند.
*بنده موارد متعددی را ســراغ دارم از کشــورهای همسایه که مسئولان 
عالی رتبه شــان می خواستند به ایران ســفر کنند که آمریکایی ها مخالفت 
می کردند. ما نمی توانیم در مقابل خواســت آن ها کوتاه بیاییم. باید پرتوان 

عمل کنیم.
*این را هم همه بدانند که سیاســت خارجی در هیچ جای دنیا در وزارت 
خارجه تعیین نمی شــود. در همه جای دنیا مربوط به مجامع بالادســتی 
و مســئولین عالی رتبه هســتند که تعیین می کنند. البته وزارتخارجه هم 

مشارکت دارد. امّا مجری است.
*در کشــور ما هم شــورای عالی امنیت ملی اســت و همه حضور دارند،  
تصمیم گیری می شود و وزارت خارجه به شیوه های خودش باید اجرا کند. 
مراقب دشمن شاد کردن هم باشیم. من امیدوارم همه مسئولین کشور که 
واقعا مایل هســتند خدمت کنند به نظام جمهوری اســلامی و مردم شان 

ان شانءالله خدا توفیق دهد بتوانند به بهترین وجه انجام دهد

چند روز طول می کشد تا سیستم ایمنی بدن پادتن تولید کند؟

چند نکته مهم برای آنها که کرونا را شکست دادند

شهادت حضرت علی)ع( را تسلیت می گوییم

فوتی های روزانه کرونا؛ 
همچنان نزدیک به 400 نفر

ایسنا نوشت: براساس اعلام وزارت بهداشت، طی ۲4 ساعت 
گذشته ۳۹4 بیمار کووید۱۹ در کشور جان خود را به دلیل این 

بیماری از دست دادند.
تاکنون ۹۵۶ هزار و 4۲۳ نفر دُز اول واکسن کرونا و ۲۱8 هزار 
و ۶۳۱ نفــر نیز دُز دوم را تزریق کرده اند و مجموع واکســن 
های تزریق شــده در کشــور به یک میلیــون و ۱۷۵ هزار و 

۵4 دُز رسید.
همچنین از دیروز تا امروز ۱۲ اردیبهشــت ۱4۰۰ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۱8 هزار و ۶۹8 بیمار جدید مبتلا 
به کووید۱۹ در کشــور شناسایی شد که دو هزار و ۷۱۱ نفر از 

آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به دو میلیون و ۵۳4 هزار 
و 8۵۵ نفر رسید.متاســفانه در طول ۲4 ساعت گذشته، ۳۹4 
بیمار کوویــد۱۹ جان خود را از دســت دادند و مجموع جان 
باختگان این بیماری به ۷۲ هزار و 484 نفر رسید.خوشبختانه 
تا کنون یک میلیون و ۹88 هزار و ۱۶۵ نفر از بیماران، بهبود 
یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.پنج هزار و 44۳ نفر 
از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های ویژه 

بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.
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به نظر نمی رســد در ایــن دوره هم مانند 
ســال ۹۶ صلاحیــت احمدی نــژاد برای 
کاندیدا شدن در انتخابات ریاست جمهوری 
از ســوی شــورای نگهبان احراز شود اما 
او همچنان در حال ســفرهای اســتانی و 
دیدارهای مردمی انتخاباتی است و تلاش 
می کند از آب گل آلود این دوره از انتخابات 
ماهی خود را بگیرد.دوباره نزدیک انتخابات 
ریاست جمهوری شد و محمود احمدی نژاد 
آتش توپخانه خود را ســنگین کرد. رئیس 
دولت های نهــم و دهم که علاقه عجیبی 
به انتخابات دارد در هفته های اخیر مواضعی 
گرفته که از آن ها، شــتاب او برای حرکت 
به سمت رادیکالیسم برداشت می شود. این 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام این 
روزها حرف هایی می زنــد که حتی از زبان 
برخی دشمنان جمهوری اسلامی در خارج 

از کشور هم شنیده نشده است.
با نزدیک شدن به انتخابات ۱4۰۰، محمود 
احمدی نژاد بــه فعالیت های خود شــدت 
بخشیده اســت. او که در ماه های گذشته با 
نامه نگاری به برخی شخصیت های معروف 
جهان از آنجلینا جولی گرفته تا دونالد ترامپ، 
تلاش داشت به نوعی خبرساز باشد و پس از 
آن به گفت وگو با برخی شبکه های خارج از 
ایران پرداخت تا به صدر خبرها بازگردد، حالا 
رو به دیدارهای مردمی و اظهارات جنجالی 

آورده است.
این روزها میدان ۷۲ نارمک به محلی برای 
حضور طرفداران احمدی نژاد و گرفتن فیلم 
و عکس از آنــان و دعوتشــان از به قول 
خودشــان »رئیس جمهور دل ها« شده تا به 
گفته رسانه های وابسته به احمدی نژاد، او به 
عنوان ناجی مردم ایران از چراغ جادو بیرون 

بیاید و مشکلات کشور را برطرف کند.
از طرفی خود احمدی نــژاد هم طبق روال 
هشــت ســال حضورش در پاستور تلاش 
می کند با توجه به مشکلات اخیر اقتصادی 
کشــور و وضع سخت معیشــتی مردم، با 
اظهاراتی عوام پســندانه و به میان کشیدن 
ماجرای فقر و غنا و ایجاد دوگانه ساده زیستی 
و اشرافی گری نظر طبقات فرودست را که 
بیشترین ضربه را در دولت او متحمل شدند، 

باز هم به خود جلب کند.
همچنین احمدی نــژاد در گفت وگوهایش، 
با نشــان دادن چهره ای دموکرات و موافق 
آزادی های سیاسی و اجتماعی و فرهنگی از 
خود، روی طبقه متوسط و قشر خاکستری 
جامعه هم حســاب باز کرده است. به طور 
مثال از شــجریان سخن می گوید، پای آواز 
حبیب را به میان می کشــد، به نبود آزادی 
بیان اعتــراض می کنــد و... اظهاراتی که 
با روش ومنش او در هشــت ســال دوران 

ریاســتش بر دولت های نهم و دهم چندان 
سازگار به نظر نمی رسد.

تلاش برای تبدیل شدن به اپوزیسیون
از ســوی دیگر اخیرا در اقدامــی جدید با 
سخنانی که نوک پیکانشان به سمت کلیت 
نظام جمهوری اسلامی نشانه رفته تلاش 
می کند حتی مخالفان جمهوری اســلامی 
یا بــه اصطلاح اپوزیســیون را هم از خود 
خشنود ســازد. موضوعی که ناصر ایمانی 
اردیبهشت  فعال سیاسی اصولگرا ششــم 
در گفت وگو با ایران به آن اشــاره می کند و 
می گوید: مواضعی که احمدی نژاد در یکی 
دو ماه اخیر اتخاذ کرده نشــان می دهد که 
نمی خواهد صلاحیتش تایید شود و او در پی 

شکل جدیدی از اپوزیسیون داخلی است.
البته احمدی نژاد سابقه هنجارشکنی را چه 
در دوران ریاســتش بر دولت و چه پس از 
آن داشته اســت. مانند اصرار او بر انتخاب 
اسفندیار رحیم مشایی به عنوان معاون اول 
دولــت دهم که با مخالفــت رهبر انقلاب 
مواجه شد اما وی تا زمانی که نامه رهبری 
منتشر نشد این موضوع را به تعویق انداخت. 
یا خانه نشینی یازده روزه اش به خاطر تلاش 
ناکامش دربرکناری حیــدر مصلحی وزیر 
اطلاعات وقــت و مخالفت رهبر انقلاب با 

این موضوع.
احمدی نژاد در ســال ۹۶ هم با وجود اینکه 
رهبر انقلاب بــه گفته خودشــان پس از 
ملاقاتی خصوصی او را از حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوری منع و حتی از »پشــت 
بلندگو« هم این موضوع را اعلام کردند، باز 
هم در انتخابات ۹۶ ثبت نام کرد تا برای بار 
سوم به صورت علنی خود را روبروی رهبر 

انقلاب نشان دهد.
یک تیر و چند نشان

ادبیات احمدی نــژاد در ماه هــای اخیر به 
گونه ای است که بدون نام بردن از شخص 
یا گروه خاصی تــلاش می کند به گونه ای 
سخن بگوید که با یک تیر چند نشان بزند. 

به طور مثال تیغ تیز انتقــادات او در جایی 
تندتر می شود و ادعا می کند: جزیره خریده اند 
تا درصورت جوشیدن خشم ملت به آنجا فرار 

کنند.
حالا این که مخاطب او چه کسانی هستند 
واضح نیســت اما علی محمد نمازی عضو 
شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی 
ششــم اردیبهشــت درگفت وگو با ایلنا، در 
واکنش بــه این اظهــارات تاکید می کند: 
آن هایی که جزیــره خریداری کرده اند باید 
بسیار کله گنده و شناخته شده باشند تا بهشان 
جزیره بفروشــند. اگر چنیــن افرادی وجود 
دارنــد،  قوه قضائیه باید آن ها را معرفی کند 
و بگوید این جزیره کجاســت که خریداری 
شده اســت زیرا بروز چنین خبرهایی لطمه 

شدید به کشور می زند.
نمــازی اضافه می کند: ایــن اخبار عجیب 
توســط آقای احمدی نژاد که در حال حاضر 
هم کاندیدای انتخابات ســیزدهمین دوره 
ریاست جمهوری اســت مطرح می شود که 
ســاده نباید از کنار این قضیه گذشت چرا 
که اگر واقعا ایشــان راست گفته باشد باید 
تشویق شــان کرد که اطلاع رسانی درست 
کرده اســت اما اگر اشــتباه می کند و دروغ 

می گوید باید برخورد شود.
می خواهد دیده شود

موضوع دیگری که احمدی نژاد و اطرافیانش 
بر آن دامن می زنند محبوبیت اوست تا جایی 
که معتقدند اگــر کاندیدای انتخابات ۱4۰۰ 
شود در مقابل هر رقیبی، با رای بالا انتخاب 
خواهد شد. اما محمد عطریانفر عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران نظر دیگری دارد. او 
هفتم اردیبهشت در گفت وگو با خبرآنلاین 
درباره حرف های اخیر احمدی نژاد مبنی بر 
اینکه برخی مســئولان جزیره خریده اند تا 
به آنجا فرار کنند، می گوید: فرمایشات آقای 
احمدی نژاد در طول این ســال ها، به حدی 
رنگ باخته که اگر او بدتر از این نوع اتهام ها 
را هم مطرح کند، نه کسی باور می کند و نه 

او را می ستاید. بلکه اعتبار و منزلت محدود 
وی، نزد افکار عمومــی روز به روز کمتر و 

کمتر می شود.
بسیاری از ناظران هم بر این موضوع تاکید 
دارند که با توجه به تجربه منع احمدی نژاد 
از حضــور در انتخابات ۹۶ و ثبت نام و احراز 
نشدن صلاحیتش، او می داند که اگر باز هم 
کاندیدا شــود صلاحیتش از سوی شورای 
نگهبان احراز نخواهد شد و با این حرف ها 
و فضاسازی ها تلاش می کند افکار عمومی 
را که با توجه به کارنامه ناموفق او در دوران 
ریاستش بر دولت، نگاه مثبتی به وی ندارند، 
به سمت خود متمایل کند و هزینه های رد 

صلاحیت احتمالی اش را بالا ببرد.
در همین زمینه عطریانفر می گوید: مشکل 
آقای احمدی نژاد »دیده شدن« است. به هر 
رنگ و رو و ریا، او به خود حق می دهد برای 
پاســخ گفتن به تمنیات درونی و آرزوهای 
روحــی و روانی خود، ســخنانی را که نوعا 
التزامی به صحت و درستی آن ندارد، مطرح 
می سازد. خداوند عاقبت این نوع انسان ها را 
که تمام حقیقت و واقعیات روزگار خویش را 
در آئینه خودشیفتگی و خودباوری بی بنیاد 

خود می بینند، بخیر کند.
شهریار حیدری نائب رئیس کمیسیون امنیت 
ملی وسیاســت خارجی مجلس شــورای 
اسلامی هم در این باره پنجم اردیبهشت در 
گفت وگو با ایلنا، با بیان اینکه صحبت های 
رئیس جمهــور پیشــین در خصوص خرید 
جزیره از سوی مسئولان جمهوری اسلامی، 
جنبه تبلیغاتی و انتخاباتی دارد، اظهار می کند: 
آقای احمدی نژاد حرف های عجیب و غریب 
زیاد می زند و می خواهد متفاوت تر از دیگران 
باشــد؛ به همین خاطــر این گونه صحبت 
می کند.حیدری در پاسخ به سوالی مبنی بر 
این که مردم چنین اظهــار نظرهایی را  از 
ســوی افرادی که روزی مسئولیت داشتند 
باور می کنند، تاکید می کنــد: واقعیت این 
است که  دادستان ها در کل کشور می توانند 
به صــورت مدعی العموم به این موضوعات 
ورود کنند؛ معتقدم دستگاه قضائیه مسئولیت 
دارد که به این موارد ورود کند و اساسا این 
نقد وجود دارد کــه چرا ورود نمی کند؟ این 
کار مصداق تشویش اذهان عمومی است. 
دستگاه قضائی ورود کرده و صحت و سقم 

موضوع را پیگیری کند.
پیش به سوی تندروی

احمدی نژاد بــه یاد دوران »بگم بگم«های 
معروف خــود در این روزها هم همچنان از 
افشاگری ســخن می گوید و وعده می دهد 
که با نزدیک شدن به انتخابات ناگفته های 
دیگری را عنوان خواهد کرد. او نشــان داده 
که در فضاســازی رسانه ای و بازی با افکار 

عمومی تبحر دارد اما با توجه به کارنامه اش 
و اظهاراتی که بارها خلافش ثابت شده شاید 
برخلاف تصورش دیگر حنایش برای خیلی 

از مردم رنگی ندارد.
در همیــن زمینــه، ناصر ایمانــی چهارم 
اردیبهشــت در گفت وگو با تســنیم، اظهار 
می کند: مواضعــی که آقای احمدی نژاد در 
یکی دو ماه اخیر اتخاذ کرده نشان می دهد 
که نمی خواهد صلاحیتش تایید بشود. کسی 
که می خواهد تایید صلاحیت بشود، لااقل از 
چهار پنج ماه پیش از انتخابات مواضع تند 
و رادیکال خود را مخفــی نگه می دارد، اما 
او نمی خواهد رئیس جمهور شود و می خواهد 
شــورای نگهبان او را رد صلاحیت کند تا 

مواضع تندتر بگیرد.
وی ادامه می دهد: او در حال آماده ســازی 
خود برای زمان و شرایطی است که حکومت 
بدین شــکل نباشد که البته آنگونه نخواهد 
شد. او اکنون در حال به وجود آوردن شکل 
جدیدی از اپوزیسیون در کشور است که آن 

هم اپوزیسیون داخلی است.
موضوعــی را کــه ایمانــی به آن اشــاره 
می کند، در افشاگری های اخیر داوری علیه 
احمدی نژاد هم دیده می شــود و مشــاور 
رسانه ای ســابق رئیس دولت دهم مدعی 
می شود که احمدی نژاد و حلقه ای که او را در 
بر گرفته اند به دنبال تبدیل شدن به یلتسین 

ایران و عبور از جمهوری اسلامی هستند.
حبیب الله بوربور دبیر کل جمعیت وفاداران 
انقلاب اسلامی هم ۳۱ فروردین در گفت وگو 
با باشــگاه خبرنگاران درباره کاندیداتوری 
احمدی نژاد برای انتخابات ریاست جمهوری 
سیزدهم تصریح می کند: احمدی نژاد مریض 
لاعلاج اســت و شورای نگهبان صلاحیت 
یک فــرد روانی را تائید نمی کند، فردی که 
بیمار باشد مشخص است که تائید نمی شود.

انتخابات بهانه است...
با توجه به اظهارات کارشناســان و رفتارها 
و اظهارات هنجارشــکنانه احمدی نژاد، به 
نظر نمی رســد در این دوره هم مانند سال 
۹۶ صلاحیــت احمدی نژاد بــرای کاندیدا 
شدن در انتخابات ریاست جمهوری از سوی 
شورای نگهبان احراز شود اما او همچنان در 
حال ســفرهای استانی و دیدارهای مردمی 
انتخاباتی اســت و تلاش می کنــد از آب 
گل آلــود ایــن دوره از انتخابات ماهی خود 
را بگیرد. صیدی که شــاید فقط محدود به 
انتخابات ریاســت جمهوری نباشد و موسم 
انتخابات تنها بهانه ای برای تحرکات آینده 
او به حساب بیاید، چرا که احمدی نژاد بارها 
نشــان داده رویاهای بزرگ تری در سر دارد 
و به قول داوری سیاست ورزی او مبتنی بر 

عناصر غیراخلاقی است.

در پیامی؛

ظریف از مردم و خانواده شهید 
سلیمانی عذرخواهی کرد

وزیر خارجه با بیــان اینکه عرایض بنده ذره ای از 
عظمت شهید ســلیمانی نمی کاهد گفت: امیدوارم 
مردم ایران و همه عاشقان سردار و به ویژه خانواده 

بزرگوار سلیمانی عزیز نیز بنده را ببخشایند.
به گزارش خبرگزاری مهر، محمدجواد ظریف وزیر 
امور خارجه کشورمان در صفحه شخصی خود در 
اینستاگرام نوشــت: رَبَّنَا اغْفِرْ لنَا وَ لِِخْواننَِا الَّذینَ 
سَــبَقُونا باِلْیمانِ وَ لا تَجْعَلْ فی  قُلُوبنِا غِلاًّ للَِّذینَ 

آمَنُوا رَبَّنا إنَِّکَ رَؤُفٌ رَحیم )حشر(  
پــروردگارا! ما و برادران ما را کــه در ایمان بر ما 
ســبقت گرفتند، ببخش و در دل هایمان کینه ای 
نســبت به اهل ایمــان قرار مده کــه تو رئوف و 

مهربانی
فرا رســیدن ایام شهادت مولای متقیان را تسلیت 

عرض می کنم. همو که بقول مولانا
من چو تیغم پر گهرهای وصال

زنده گردانم نه کشته در قتال
یک هفته ای اســت که در پی پخش برداشــت و 
تحلیل تلخ این دانشــجوی روابط خارجی از یک 
برهه تاریخی آن هــم صرفاً برای انتقال صادقانه 
تجربیات به مســئولین آینده و بــدون هیچ گونه 
قصدی برای انتشــار وســیع و یا حتی محدود آن 
احساســات پاک عاشقان شــهید والامقام سردار 
ســپهبد قاسم ســلیمانی و خانواده آن شهید و به 
خصوص شــیر دختــرش زینب خانم کــه برایم 
همچون فرزنــدان خودم عزیز اســت جریحه دار 
شده است. برخی هم تلاش کرده اند از این شرایط 
ناگوار وسیله ای برای برهم زدن همدلی میان آحاد 
مردم دلاور این مرز و بوم و یا ابزاری برای اهداف 

کوتاه سیاسی بسازند.
از همه بزرگوارانی که در این روزها با علم به عشق 
و همراهی دیرینم با شــهید سلیمانی با حمایت و 
روشنگری های خود، بنده را مرهون لطف شان قرار 

داده اند سپاسگزارم.
لازم اســت تأکید کنم کــه عرایض بنده که هیچ 
ادعایــی جز صداقت بر قطعیــت آن ندارم ذره ای 
از عظمت شهید ســلیمانی و نقش بی بدیل او در 
بازآفرینی امنیت ایران، منطقه و جهان نمی کاهد. 
ولی اگر می دانســتم جمله ای از آن عرایض انتشار 
عمومی پیدا می کند، حتماً همچون گذشــته آن را 
بر زبان نمی آوردم. نــه برای اینکه مردم را محرم 
نمی دانــم، بلکه از آن جهــت که در جهان به هم 
پیوســته کنونی که انتخاب مخاطــب را ناممکن 
ســاخته و در آشفته بازار سیاســت، اغیار را محرم 

نمی شمارم.
هــر چه داریم از این مردم اســت و همانگونه که 
برادرم شــهید حاج قاسم جانش را فدای این مردم 
نمود، من هم اگر آبرویی دارم آن را با افتخار فدای 

همین مردم می کنم که
ما را سریست با تو که گر خلق روزگار

دشمن شوند و سر برود هم بر آن سریم
در سحرگاه ضربت خوردن شاه مردان و به هنگام 
اعمال شــب قدر، همه کسانی که به باور خودم به 
من تهمت و افترا زده بودند را بخشــیدم. امیدوارم 
مردم بزرگوار ایران و همه عاشــقان ســردار و به 
ویژه خانواده بزرگوار ســلیمانی عزیــز نیز بنده را 

ببخشایند.
رو سینه را چون سینه ها هفت آب شو از کینه ها

وآنگه شراب عشق را پیمانه شو پیمانه شو
باید که جمله جان شوی تا لایق جانان شوی

گر سوی مستان می روی مستانه شو مستانه شو
التماس دعا

قاضی زاده هاشمی: ساز و 
کار نظم دهی واکسیناسیون 

بسیار جدی پیگیری شود
نایب رییس مجلس گفت: تسریع در امر واکسیناسیون 
همگانی نیز می تواند مکمل برنامه های نظام مراقبت 
و مدیریت صحیح از پیشــگیری طغیان در خیزهای 

احتمالی بیماری باشد.
 ســید امیر حســین قاضــی زاده هاشــمی در جمع 
پزشکان، در سخنانی با اشــاره به تدابیر لازم جهت 
مقابله با جهش های نوظهــور ویروس کرونا، گفت: 
جهش های پایــداری وجود دارد که می تواند از حیث 
شدت، کشندکی و سرعت سرایت، الگوی شدیدتر و 
پیچیده تری نسبت به قبل داشته باشد و نظام مراقبت 

و پیشگیری را به چالش بکشد.  
نایب رییس اول مجلس افزود: حال چگونه می توان با 
پیش بینی های لازم و تدابیر به موقع، به سمت مدیریت 
علمی و تمام عیار رفتارهای جدید ویروس کرونا رفت 
و قبل از تحمیل آســیب جدی، بحران را به حداقل 
رساند.قاضی زاده هاشمی تصریح کرد: نظام دیده وری 
دقیق و رصد سریع تغییرات ژنتیکی ویروس جایگاه 
ویــژه ای در مدیریت موفق این بیماری داشــته و در 
نظام دیده وری، بیماران مشکوک به موقع شناسایی 
و تصمیمات لازم اتخاذ می شــود و با قرنطینه موثر 

بیماران زنجیره انتقال به موقع کنترل می شود.  
وی ادامه داد: اما متاسفانه طبق گزارش ها در کشور ما 
هزاران بیمار مبتلا، نقض قرنطینه کرده و موجب نشر 
بیماری شدند که از عواقب سوءمدیریت بوده است.  

نایب رییــس اول مجلس تاکید کرد: همچنین رصد 
ســریع تغییرات ژنتیکی نقش کلیــدی را در کاهش 
آســیب و کنترل چرخه بیماری ایفا می کند و نیاز به 

بازنگری اساسی دارد.

ضرورت کنترل مرزهای شرقی 
کشور برای جلوگیری از ورود 

ویروس هندی
معاون هماهنگ کننده ارتــش گفت: کنترل و نظارت در 
مبادی مرزی شرق کشور جهت جلوگیری از ورود ویروس 
جهش یافته هندی و پاکستانی باید به صورت دقیق رعایت 

شود.
به گزارش خبرگزاری مهر، امیر دریادار حبیب الله ســیاری 
معاون هماهنگ کننــده ارتش و فرمانده قــرارگاه پدافند 
زیســتی امام رضا )ع( ارتش در ســومین جلســه قرارگاه 
پدافند زیســتی امام رضا )ع( ارتش که به صورت وبینار با 
حضور معاونین ستاد، معاونان هماهنگ کننده نیروهای تابعه 
و رؤسای بیمارســتان های ارتش برگزار شد، با قدردانی از 
اقدامات و فعالیت های شبانه روزی نیروها و یگان های ارتش 
در حوزه مقابله با ویروس کرونا،گفت: با توجه به شــرایط 
فعلی و گستردگی شیوع ویروس کرونا در مناطق مختلف، 
لزوم رعایت هرچه بیشــتر و جدی تر دســتورالعمل های 

بهداشتی مورد تأکید است.
وی با اشــاره به اینکه در سال گذشته، ارتش کنترل دقیق 
و خوبی در بحث پیشگیری از شــیوع کرونا داشته است، 
افــزود: همان گونه که قبلًا هم اعلام کرده ایم، پادگان ها و 
مراکز آموزشــی ارتش امن ترین مکان ها از نظر جلوگیری 
از شــیوع کرونا هستند که ان شــاءالله با تلاش و جدیت 
همیشگی فرماندهان و مســئولان، همچنان این ویژگی 

مهم در یگان های ارتش تداوم یابد.
معاون هماهنگ کننده ارتش همچنین خاطرنشــان کرد: 
تمامی بیمارســتان ها و مراکز درمانی ارتش در سراســر 
کشــور با هماهنگی و مجوز قرارگاه پدافند زیستی ارتش 
همکاری حداکثری با استان ها و مناطق مورد نیاز را داشته 
باشند و تخت های بیمارستانی نیز همچنان در اختیار بیماران 

کرونایی قرار خواهد گرفت.
دریادار ســیاری چگونگی برگزاری مراســم در شب های 
پرفضیلت قدر با رعایت دقیق دستورالعمل های بهداشتی، 
استفاده از حداکثر یک سوم ظرفیت فضای مراسم و حداکثر 
۲ ساعت زمان برگزاری آن، رعایت فاصله اجتماعی یک و 
نیم متر و ممنوعیت پذیرایی و صرفاً استفاده از مهر، سجاده 

و چادر نماز شخصی را ابلاغ کرد.
وی همچنین با تأکید بر ضرورت توجه ویژه به یگان های 
آموزشی با توجه به پذیرش تعداد قابل توجهی از سربازان 
جدیدالورود در این مراکز بیان کرد: کنترل و نظارت دقیق در 
مبادی مرزی شرق کشور جهت جلوگیری از ورود ویروس 
جهش یافته هندی و پاکستانی، جلوگیری از تشکیل جلسات 
غیر ضروری و برگزاری جلســات با حداقل نفرات بایستی 

به صورت دقیق رعایت شود.
معــاون هماهنگ کننده ارتش با بیان اینکه لازم اســت 
رسیدگی بیشــتر به حل مشکلات کادر بهداشت و درمان 
و ضرورت انعکاس تلاش ها و ایثار شــبانه روزی آنان در 
ارائه خدمت به مردم عزیز در دســتور کار قرار گیرد، گفت: 
تمامی بیماران و مراجعه کنندگان به مراکز درمانی ارتش باید 

تکریم و احترام شوند.
بنابراین گــزارش، اعزام زودتر از موعــد کارکنان وظیفه 
متخصص در امور بهداشت و درمان به مراکز درمانی نیروها 
برابر اعلام قرارگاه پدافند زیســتی امــام رضا )ع( ارتش و 
تغییر مدت زمان دوره های آموزش وظیفه از چهار هفته به 
شش هفته برابر مصوبات ستاد کل نیروهای مسلح از جمله 
مصوبات سومین جلسه قرارگاه پدافند زیستی ارتش در سال 

جدید به ریاست دریادار سیاری بود.

کواکبیان گزینه حزب 
مردم سالاری برای انتخابات 

ریاست جمهوری
 عضو شــورای مرکزی حزب مردم سالاری گفت: 
مصطفی کواکبیان برای انتخابات ریاست جمهوری 
برای انتخاب داوطلب واحــد اصلاح طلب به جبهه 

اصلاحات ایران معرفی شده است.
داریوش قنبری روز یکشنبه در گفت و گو با خبرنگار 
گروه سیاســی ایرنا درباره گزینه معرفی شده حزب 
مردم ســالاری برای انتخابات ریاست جمهوری به 
جبهه اصلاحات ایران، گفت: در حزب مردم سالاری 
مصطفی کواکبیان آمادگی داوطلبی برای انتخابات 
ریاســت جمهوری را دارد. اگرچه  حزب در نظر دارد 
که داوطلب خود را معرفی کند اما یقینا در چارچوب 
جریــان اصلاحــات عمل می کند و مســاله تعیین 
کننده، نظر جبهه اصلاحات و کمک به تشــکیلات 

انسجام بخش است.
عضو شــورای مرکزی حزب مردم ســالاری درباره 
تمایــل اصلاح طلبان بــرای معرفــی محمد جواد 
ظریف برای انتخابات ۲8 خرداد یادآور شــد: ظریف 
یکی از گزینه های جدی جبهه اصلاحات اســت و 
یقینا نظر جمــع کثیری از اصلاح طلبــان بر اعلام 
داوطلبی او است.قنبری ادامه داد: جریان های مختلف 
اصلاح طلب نمی توانند به تنهایی در انتخابات ریاست 
جمهوری وارد عمل شوند، نیاز است احزاب به شکل 
اجماعی وارد عمل شــوند چون انتخابات ریاســت 
جمهوری به کار جبهه ای نیــاز دارد.وی تاکید کرد: 
در حال حاضر اصلاح طلبــان داوطلبان زیادی چون 
اســحاق جهانگیــری، محمدرضا عارف، محســن 
هاشمی، علی لاریجانی، مســعود پزشکیان و سید 
مصطفی تاجزاده را در لیست خود دارند و ممکن است 
زمان ثبت نام به تعداد داوطلبان افزوده شــود.قنبری 
با اشاره به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی در ســال ۹8، افزود: در انتخابات مجلس به 
دلیل ردصلاحیــت اصللاح طلبان فرصتی برای این 
جریان فراهم نشد تا بتوانند لیستی ارائه کنند و حتی 
لیست داوطلبان اصلاح طلب در تهران نیز ناقص بود 

و حتی مورد اجماع همه اصلاح طلبان نبود.

اخباراخبار

رویای انتخاباتی احمدی نژاد: می خواهم دیده شوم! 
تحلیلی بر سناریوهای رئیس جمهور ردصلاحیت شده برای انتخابات 1400

موفقیتی در کاهش 
مشکلات معیشتی 
کارگران نداشتیم

واعظی: فداکاری های 
معلمان در روزهای 
شیوع کرونا بیش از 
همیشه به چشم آمد

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه دولت در حد توانش تلاش کرده تا مشکلات 
معیشــتی کارگران را کم کند، گفت: امیدوارم با بهتر شدن شرایط اقتصادی کشور 

بتوانیم این دین را ادا کنیم.
به گزارش خبرگزاری مهر، اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور در صفحه 
شــخصی خود در توئیتر با اشاره به فرارســیدن روز کارگر نوشت: »نقش بی بدیل 
کارگران سخت کوش و عزیز در تولید کشور به خصوص در دوران سخت تحریم و 

همه گیری کرونا بیش از هر زمان دیگری بر همگان روشن شد.«

 رییس دفتر رییس جمهوری تاکید کرد: فداکاری های معلمان عزیز در روزهای شیوع کرونا 
بیش از همیشه به چشم آمد.

به گزارش روز یکشنبه ایرنا، محمود واعظی در صفحه شخصی خود در اینستاگرام نوشت: 
معلمان سفیران علم و آگاهی در جامعه  هستند چه در فرهنگ و سنن ایرانی و چه در مبانی 

اسلامی، شان و منزلت و جایگاه والای معلمان همواره مورد تاکید بوده است.
واعظی اظهار کرد: فداکاری های معلمان عزیز در روزهای شیوع کرونا بیش از همیشه به 
چشــم آمد چه آنکه آنان از آغاز مســاله کرونا از مجاهدان مهم این نبرد بزرگ بوده اند و 

مدیریت کرونا بدون ایثار و از خودگذشتگی های آنان ممکن نمی کرد.

روحانی در ستاد اقتصادی دولت:

دنبال تعادل نرخ ارز هستیم

نجابت:

دولت روحانی، معادلات خارجی را با رقابت های انتخاباتی گره می زند

رئیس جمهــور گفت: یکی از اهــداف مهم دولت و 
بانک مرکزی، تعادل قیمــت ارز، بالا بردن ارزش 

پول ملی و شرایط مناسب قیمت کالا است.
به گزارش خبرگــزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع 
رسانی ریاست جمهوری، دویست و بیست و دومین 
جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت صبح یکشنبه 
به ریاســت حجت الاسلام حســن روحانی رئیس 
جمهور برگزار شد و در ابتدای جلسه اقدامات انجام 
شده برای تامین اعتبار ریالی و ارزی تامین و خرید 

واکسن مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
سرعت بخشیدن در تولید و واردات واکسن، تسریع 
در تخصیــص اعتبار ارزی و ریالی از ســوی بانک 
مرکزی، هماهنگی میان دســتگاه های مختلف در 
داخل و نمایندگی های ایران در خارج از کشور برای 

تســهیل واردات و استفاده وزارت بهداشت و درمان 
از ظرفیت بخش خصوصی برای واردات واکســن 
از جمله موضوعــات مورد بحث در خصوص تامین 
واکســن بود.رئیس جمهور با تاکید بر اولویت تهیه 
و تامین واکســن در برنامه های دولت گفت: مقابله 
با کرونا در گــرو دو اصل رعایت دســتورالعمل ها 
و واکسیناســیون اســت. همانطــور کــه رعایت 
دستورالعمل ها وظیفه همه اقشار مردم است، دولت 
نیز تامین و ساخت واکســن را به عنوان اصل اول 

همه فعالیت های خود تعیین کرده است.
روحانی ادامه داد: دولت با اختصاص ارز لازم مشکل 
تامین منابع را برای خرید و واردات واکســن، حل 
کرده اســت و از این نظر هیچیک از دســتگاه های 
ذیربط نباید اجازه دهند تامین فوری واکسن در پیچ 

و خم مراحل اداری معطل شود و واکسن لازم طبق 
اولویت های تعیین شده، در اختیار گروه های مختلف 
جامعه قرار گیرد. به دنبــال تزریق به کادر درمان، 
افراد در گروه های ســنی بیش از ۶۵ سال و افراد با 
بیماری های زمینــه ای در اولویت ارائه خدمات قرار 
می گیرند.گزارش بانک مرکزی از وضعیت بازار ارز 
و افــق مثبت با توجه به تحولات مورد انتظار پیش 
رو، موضوع بعدی جلســه بود و اســتفاده از شرایط 
مســاعد برای تعادل در بازار و واقعی شدن نرخ ارز 

مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
رئیس جمهور با تاکید بر شکســت دشمن در جنگ 
اقتصادی و اذعان آنان به بی نتیجه بودن سیاســت 
فشــار حداکثری گفت: با شکست دشمن در جنگ 
اقتصادی و نزدیک شــدن به آستانه رفع تحریم ها 

با توجه به مذاکرات اخیــر، می توان امیدوار بود که 
اقتصاد کشور به مسیر تعادل و شکوفایی سال های 

۹۳ تا ۹۶ بازگردد.
روحانی با اشــاره به سوءاســتفاده عده ای در داخل 
و خارج از تحریم ها، اظهار داشــت: این عده برای 
ممانعت از کاهش احتمالی نرخ ارز، کماکان به دنبال 
ایجاد مانع در برابر گشــایش های احتمالی و ایجاد 
هــراس و ناامیدی در میــان جامعه و مردم به ویژه 
فعالان اقتصادی هســتند ولی یکی از اهداف مهم 
دولــت و بانک مرکزی، تعادل قیمت ارز، بالا بردن 
ارزش پول ملی و شرایط مناسب قیمت کالا است.

رئیس جمهــور تصریح کرد: بــدون تردید با حفظ 
انســجام و هماهنگــی در کشــور می توانیــم در 
هفته های آتی شاهد گشایش های امیدبخش باشیم.

نماینــده  مردم تهــران در مجلس نهم گفــت: نباید 
معــادلات خارجی را با رقابت هــای داخلی گره زد، اما 
دولت روحانی متأســفانه گره می زند و مردم را شرطی 

می کند.
حســین نجابت نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی 
در گفتگو با خبرنــگار مهر، در رابطه با گفته های اخیر 
آمریکایی ها مبنی بر برداشته شدن بخشی از تحریم ها، 
نه تمام آنها اظهار داشــت: بدعهدی آمریکا را یک بار 
تجربه کردیم و نباید این تجربه تکرار شــود. بنابراین 
اساســاً اگر تحریم های متن برجام برداشــته شود ما 

جاهای دیگر گرفتار هستیم.
وی عنوان کرد: آنها شــرط و محور موضع گیری های 
نظام که شــورای عالی امنیت ملی تصویب کرد؛ یعنی 
الزامات طرح قانونی مجلــس به اضافه تأکیدات مقام 
معظم رهبری به عنــوان ارکان که موضع گیری های 
ایران در برابر آمریکا را مشخص می کرد، خیلی راحت 

زیر پا گذاشتند.
این نماینــده ادوار مجلس بیان کــرد: رهبری گفتند 
مذاکره نکنید، عمــلًا دارند مذاکره می کنند. مردم هم 
می فهمند کــه آمریکایی ها به دنبــال صرف مذاکره 
هســتند. حتی یکی از مقامات آمریکایی گفت مذاکره 
برای ما از محتوای مذاکره مهم است و ما این حرف ها 

را ندیده می گیریم.
نجابت تصریح کرد: ما یا اهداف سیاسی انتخاباتی داریم 
یا به دنبال اثبات حرف خودمان هستیم. دولت دارد به 
یک راه رفته غلط و بر تکرار آن پافشــاری می کند که 
باعث تأسف است. با ارزیابی دقیق برجام و متنی که در 
ژنو نوشــته شد، اولین کلاه سر ما رفت و بعد به لوزان 

و وین کشیده شد و در مجموع دستاوردی نداشتیم.
وی با بیان این ســوال که چه کسی مخالف برداشتن 
تحریم در کشور ولو برای یک ساعت است؟ گفت: این 
حرف های پوپولیستی عوام پسندانه دیگر نمی تواند مردم 

را فریب دهد. نبایــد معادلات خارجی را با رقابت های 
داخلی گره زد، اما دولت متأســفانه گره می زند و مردم 

را شرطی می کند.
نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: امروز 
اساســاً روز مذاکره نیست زیرا ما دست برتر داریم و در 
برجام ماندیم و آنها به تعهدات خود عمل نکردند و این 
منطقی اســت که تمام دنیا آن را پذیرفته است، اینکه 
این را زیر پا بگذاریم و دوباره به ســمت مذاکره برویم 

درست نیست.
نجابت تاکید کرد: این تیم مذاکره کننده ای که آقایان 
ظریــف و عراقچی آن را جلوداری می کنند، کســانی 
نیستند که بتوانند از منافع ملت ایران دفاع کنند. اینها 
وارد مذاکره می شــوند چون طــرف مقابل را قدرتمند 
می بینند و می روند یک قــراردادی را امضا کنند. این 
جمله آقای ظریف که »هــر توافقی، از توافق نکردن 

بهتر است« ما را بیچاره کرد.

وی ادامه داد: می خواهند بگویند ما دیپلماســی و زبان 
دنیا را می فهمیم. فکر می کننــد زبان دنیا را فهمیدن 
یعنی انگلیسی فهمیدن. زبان بین الملل و استکبار، زبان 
زور اســت. آقای ظریف و تیم مذاکره کننده این زبان 
را نمی فهمند و نمی خواهند بفهمند. به کرات ســر تیم 
مذاکره کننده کلاه رفته و امتیاز دادند. نباید این راه را 

دوباره تکرار کنیم.
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با تمدید تعطیلــی اصناف برای چهارمین 
هفته متوالی و به کف رســیدن معاملات 
در بازار خــودرو، ریزش قیمت ها در این 
بــازار ادامه یافت به طوری که پراید ۱۱۱ 
از اواخر هفته گذشــته تاکنون ۳ میلیون 

تومان ارزان شده است.
از اواخر هفته گذشته تاکنون ریزش قیمت 
ها در بازار خودرو نه تنها متوقف نشــده 
اســت بلکه با کاهش بیشتر معاملات در 
این بازار در نتیجه تمدید تعطیلی اصناف 
برای چهارمین هفته متوالی ریزش قیمت 
ها در بازار خودرو شــدت نیــز پیدا کرده 
اســت به طوری که پرایــد ۱۱۱ از اواخر 
هفته گذشــته تاکنــون ۳ میلیون تومان 
ارزان شــده اســت و این خودرو در حال 
حاضر به قیمت ۱۲۵ میلیون تومان رسیده 
اســت و در بین خودروهای گروه پژو نیز 
پژو پارس ساده از ۲۱۳ میلیون تومان در 
اواخر هفته گذشــته امروز به قیمت ۲۱۰ 

میلیون تومان رسیده است .
شکســت ســد مقاومتی دلار و بازگشت 
آن بــه کانال ۲۲ و ۲۱ هــزار تومانی نیز 
در ریــزش قیمت خودرو در چند روز اخیر 
بی تاثیر نبوده است به طوری که در این 
مدت خودرو ســمند ال ایکس ساده مدل 
۱4۰۰ از ۱8۷ میلیــون تومــان در اواخر 
هفته گذشته امروز به ۱84 میلیون تومان 

رســیده اســت و مدل ۹۹ این خودرو نیز 
در این مدت ۲ میلیون تومان ارزان شــده 
اســت و در حال حاضر بــه قیمت ۱۷8 
میلیون تومان رسیده است و سمند ای اف 
۷ نیز در این مدت ۱ میلیون تومان ارزان 
شــده اســت و این خودرو در حال حاضر 

۲۰4 میلیون تومان قیمت خورده است.
خودروهای تیبا نیــز در این مدت ریزش 
قیمت را تجربه کرده اند به طوری که تیبا 
۲ از ۱۳۲ میلیون تومــان در اواخر هفته 
گذشته امروز به قیمت ۱۳۱ میلیون تومان 
رسیده اســت و تیبا صندوقدار نیز در این 
مدت ۲ میلیون تومان ارزان شــده است 

و بــه قیمت ۱۲۲ میلیون تومان رســیده 
اســت. خودروهای کوییک و ســاینا نیز 
در این مدت ارزان شــده انــد به طوری 
که کوییــک دنده ای مدل ۱4۰۰ از ۱۵۱ 
میلیون تومان در اواخر هفته گذشته امروز 
به قیمت ۱۵۰ میلیون تومان رسیده است 
و ســاینا دنده ای مدل ۱4۰۰ نیز از ۱4۶ 
میلیون تومان در اواخر هفته گذشته امروز 
به ۱4۵ میلیون تومان رسیده است و مدل 
۹۹ این خودرو نیز در این مدت ۱ میلیون 
تومان ارزان شــده است و این خودرو در 
حــال حاضر به قیمت ۱۳۷ میلیون تومان 

رسیده است.

خودروهــای مونتاژ نیــز در این مدت از 
ریــزش قیمت ها در امــان نمانده اند به 
طوری که ســوزوکی گراند ویتارا در این 
مدت ۱۰ میلیون تومان ارزان شــده است 
و از ۹۶۰ میلیــون تومــان در اواخر هفته 
گذشــته امروز بــه ۹۵۰ میلیــون تومان 
رسیده است و سیتروئن سی ۳ نیز در این 
مدت ۵ میلیون تومان ارزان شده است و 
این خودرو در حــال حاضر 8۵۵ میلیون 

تومان قیمت خورده است.
نرخ طلا و ارز هم کاهشی است!

بنابراین گزارش، در بــازار داخلی قیمت 
طلای ۱8عیار هر گرم ۹4۲ هزار تومان، 
قیمت دلار ۲۲ هزار و ۶۰۰ تومان، قیمت 
سکه تمام بهار آزادی طرح جدید ۹ میلیون 
و ۵4۰ هزار تومان وقیمت سکه تمام بهار 
آزادی طرح قدیم نیــز ۹ میلیون و ۳۰۰ 
هزار تومان اســت. در بازار ســبزه میدان 
هــم اکنون، قیمت نیم ســکه بهار آزادی 
۵ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان، ربع ســکه 
بهــار آزادی ۳ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان 
و ســکه یک گرمی یــک میلیون و 8۵۰ 
هزار تومان تعیین شده است و به فروش 
می رســد. قیمت طلای ۱8عیــار در هر 
گرم هــم ۹4۲ هزار تومان، قیمت طلای 
۲4عیــار در هر گــرم یک میلیون و ۲۵4 
هــزار تومان و هر مثقــال طلا 4 میلیون 

و 8۳ هزار تومان ارزش گذاری شده است.
 گفتنی است،  به دلیل موج جدید کرونا و 
اعلام شرایط قرمز در تهران، بازار طلا و 
جواهر تهران نیز به مدت ۲ هفته تعطیل 
اعلام شده است؛ قیمت های درج شده در 
این خبر نیز با استناد به نرخ های اعلامی 

از سوی اتحادیه طلا و جواهر است.
به گزارش تســنیم،  در بازار ارز هم صبح 
دیروز قیمت دلار ۲۲ هزار و ۶۰۰ تومان، 
قیمت یورو ۲۷ هزار و ۳۵۰ تومان و درهم 
امارات  ۶ هزار و  ۲۳۰ تومان اعلام شد. 
نوسان قیمت در بازار ارز درحالی رخ داده 
کــه در تعطیلات نوروز، با تلاش ســفته 
بــازان،  قیمت دلار به مرز ۲۶ هزار تومان 
هم رسیده بود اما انتشار خبرهای مربوط 
به مذاکرات هســته ای و ... باعث عقب 
نشــینی دلار از این ســطح قیمتی شده 

است.
این در حالی اســت که عصر شــنبه در 
صرافی هــای بانکی قیمــت  دلار و یورو 
نســبت به روز کاری قبــل کاهش یافته 
است؛ برهمین اساس، قیمت فروش دلار 
۲۲ هزار و ۲۹۰ تومان و قیمت خرید دلار 
از مردم ۲۱ هزار و 84۹ تومان تعیین شده 
اســت. قیمت فروش یورو نیز معادل ۲۷ 
هزار و ۳۲۰ تومان و قیمت خرید یورو نیز 

۲۶ هزار و ۷۷۹ تومان اعلام شده است.

وعده عراق برای پرداخت 
سریع مطالبات ایران

وزیر نیرو در خصوص مطالبات ایران از عراق در بخش 
انرژی گفت: در مقایسه با بخش گاز،  مطالبات بخش 
برق بسیار عدد کمتری است و در حال پیگیری هستیم 
و وزیــر برق عراق امروز وعده کردند که با ســرعت 
بیشتری در هر دو بخش برق و گاز پرداخت های خود 

را انجام دهند.
بــه گزارش ایســنا، رضا اردکانیان روز یکشــنبه در 
نشست خبری مشترک با وزیر برق عراق در خصوص 
مطالبات ایران از عراق در بخش انرژی گفت: با توجه 
به این که از حــدود یک ماه پیش، رئیس جمهوری 
به من دســتور داد برای تامین ارز مــورد نیاز واردات 
واکسن از نقاط مختلف جهان با تایید وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشــکی پیگیر باشــم، در نشست 
امروز هم مذاکرات خوبی در این خصوص داشــتیم، 
البته تماس های من به طور مستقیم با بانک تجارت 
عراق است و تقریبا روزانه با رئیس این بانک در تماس 

هستم.
وی خاطرنشــان کرد: ترتیب هایی بایــد در تهران، 
بخشــی در بغداد و بخشی در مســکو داده می شد و 
خوشــبختانه همه ترتیب های قراردادی مهیا شده و 
انتظار ما این اســت که نخستین پرداخت ها)از سوی 
عراق( ظرف روزهای آتی انجام شود و بتوانیم مسائل 
مالــی قراردادهای خرید دو میلیون دوز و ۶۰ میلیون 
دوز واکسن را هم بموقع حل کنیم که هیچگونه وقفه 
و اختلالی برای ورود برنامه ریزی شــده واکسن های 

مورد تایید وزارت بهداشت پیش نیاید.
وزیر نیرو گفت: علاوه بر مســکو،   نقاط و مسیرهای 
دیگری هم هســت که در حال دنبال شدن است اما 
مانند هــر کار دیگری این اولین مــورد کمی وقت 
گیرتر است تا مسیر باز شود و همه چیز مهیا باشد که 

ان شاءالله در آخرین گام های خودش قرار دارد.
اردکانیان گفت: در بخش واکســن هم دیروز رئیس 
جمهوری اســلامی ایــران اعلام کردنــد که دولت 
جمهوری اسلامی ایران یک و نیم میلیون دلار برای 
واکسن در نظر گرفته و با تایید وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشــکی اقدام هــای لازم از طرف بانک 
مرکزی صورت خواهد گرفت و روسای کمیسیون های 
مشترک همکاری های اقتصادی در جاهایی که منابع 

مالی داریم پیگیری تامین این منابع را خواهند کرد.
وی اظهــار کرد: بنــده به دلیل این مســئولیت در 
کمیسیون های مشترک با عراق و فدراسیون روسیه 
این کار را دنبال می کنم و جزو اولویت های کاری من 
به عنوان وزیر نیرو است. یک پیگیری مستمر روزانه 
اســت در عین حالی که تصمیم داریم از این محل، 
منابع ارزی لازم برای ســبد کواکس را هم پرداخت 
 کنیم تا آن میزان واکسنی که وزارت بهداشت نیاز دارد 

و برنامه ریزی کرده اند زودتر وارد کشور شود.
اردکانیان با اشــاره به سفر وزیر برق عراق به تهران 
و دیدار وی با وزیر نفت جمهوری اســلامی ایران و 
بازدیدهایی که از بخش صنعت برق و گاز کشورمان 
خواهند داشت، از میزبانی تهران از وزیر برق عراق تا 
فردا خبر داد و گفت: کمیسیون همکاری های مشترک 
اقتصادی ایران و عراق بعد از ســال ها، سال گذشته 
در تهران برگزار شــد و از طرف ایران، وزارت نیرو و 
از طرف عراق، وزارت تجارت این کشور مسئول این 
کمیسیون هستند، اما همکاری های وزارت برق عراق 

با وزارت نیرو و وزارت نفت وسعت زیادی دارد.
وی افزود: این سفر عمدتا در راستای تنظیم ترتیب های 
مالی برای پرداخت بدهی های عراق به طور عمده به 
شرکت ملی گاز ایران و مقداری هم به شرکت توانیر 
است و البته به قرار اطلاع، چارچوب خوبی را با وزیر 

نفت کشورمان توافق کرده اند.
اردکانیان در پاسخ به سوالی در خصوص کمبودهای 
احتمالی آب و گاز برای صــادرات انرژی به عراق از 
سوی ایران اظهار داشت: ما امسال حدودا ۵۰ درصد 
نســبت به ســال قبل دچار کم بارشی هستیم، سال 
بسیار خشکی است و علاوه بر مشکل در بخش آب 
که با آن مواجه هستیم، این مسئله در تولید برق هم 
در ایران اثرگذار اســت و حدود ۳ هزار مگاوات تولید 
برق آبی های ما امســال نسبت به سال گذشته کمتر 

خواهد بود.
به گفته وی در مقایسه با بخش گاز،   مطالبات بخش 
برق بسیار عدد کمتری است و در حال پیگیری هستیم 
و وزیــر برق عراق امروز وعده کردند که با ســرعت 
بیشتری در هر دو بخش برق و گاز پرداخت های خود 

را انجام دهند.
وی در پاسخ به ســوالی درباره میزان صادرات برق 
ایران در تابســتان امســال به عراق اظهار کرد: به 
دلیل ارتباطی که با همه کشــورهای همسایه داریم 
امکان تبادل انرژی وجود دارد، یعنی از یک کشــور 
همسایه برق می خریم و به  کشور دیگر همسایه برق 
می فروشــیم.وی افزود: چون کشوری که به ما برق 
می فروشــد وجه آن را نقدا مطالبه می کند، کشوری 
هم که برق می خــرد وجه آن را باید بموقع پرداخت 
کند. این از موضوعاتی اســت که برادران عراقی ما 
هم در جریان آن هستند و می دانند که همواره تلاش 
کردیم شــرایط آنها را هم در نظــر بگیریم اما این 
موضوع نسبی و طرفینی است. اردکانیان گفت:وی 
گفت: طبیعی است که از مدتی قبل برنامه ریزی را در 
این زمینه شروع کردیم و امیدواریم به ترتیب با توجه 
بــه اولویت  بندی هایی که داریم بتوانیم آب و برق را 
تامین کنیم. شرایط کرونایی،   حساسیت تامین بموقع 
و کافی آب و برق در داخل کشــور را بیشتر می کند 
و مــا متعهدیم آب و برق مورد نیاز مصرف داخلی را 
بتوانیم تامین کنیم. البته مردم هم در جریان هستند و 
ان شاءالله همکاری خواهند داشت که امسال مصرف 

معقولی داشته باشیم.

سردرگمی فعالان اقتصادی 
به دلیل تعدد قوانین و مقررات

رییس کمیســیون ویژه جهش و رونق تولید مجلس با 
اشاره به لزوم افزایش هم افزایی و قدرت ریسک پذیری 
در بین مدیــران، تعدد قوانین را یکی از موانع اصلی در 

بخش تولید و سردرگمی فعالان اقتصادی برشمرد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت صمت، سید شمس الدین 
حسینی در جلسه هم اندیشــی و ارائه بسته پیشنهادی 
وزارت صنعت در زمینه پشتیبانی و مانع زدایی از بخش 
تولید، با تشریح وضعیت اقتصادی کشور، اظهار داشت: 
گرچه همچنان مشکلات مربوط به تحریم ها و شیوع 
بیماری کرونا ادامه دارد، اما چشم انداز خوبی برای سال 

۱4۰۰ متصور است.
رئیس کمیسیون ویژه جهش و رونق تولید در مجلس با 
بیان اینکه در سال های اخیر قدرت ریسک پذیری در بین 
مدیران کاهش یافته است، ادامه داد: نمی توان از مدیری 
که قدرت ریســک پذیری ندارد، انتظار کارهای بزرگ 
داشت و علاوه بر آن، کاهش هم افزایی بین بخش های 
مختلف سبب ایجاد مشکلات و موانع متعددی در حوزه 

اقتصادی شده است.
وی تصریــح کرد: تعــدد مجوزها بــرای انجام یک 
فعالیت اقتصادی بایــد به صورت جدی مورد توجه قرار 
گیرد، اکنون یــک فعال اقتصادی برای اخذ مجوز بین 
دستگاه ها و بخش های مختلف سردرگم است و برای 
بهبود فضای کســب وکار لازم است این موضوع مورد 

بررسی قرار گیرد.
حســینی در ادامه به اصلاح ماده هفــت قانون اجرای 
سیاســت های کلی اصل چهل و چهــارم )44( قانون 
اساسی  اشاره کرد و گفت: سال گذشته این ماده اصلاح 
شد و اگر اعتقاد بر اجرای جدی آن باشد، نیاز به قانون 
جدید وجود ندارد، بنابراین لازم است این ماده در دستور 
کار جلســه ای متشکل از همه دستگاه های مرتبط قرار 

گیرد و از ظرفیت آن استفاده شود.

 سند سیاستی صنعت
 ماشین سازی و تجهیزات 

صنعتی تدوین شد
معاون امور صنایع وزیر صمت گفت: سند سیاستی برای 

صنعت ماشین سازی و تجهیزات صنعتی تدوین شد.
به گزارش مهر به نقل از وزارت صمت، مهدی صادقی 
نیارکی در نشست هم اندیشی با انجمن های تخصصی 
در مورد سند توسعه صنعت ماشین سازی و تجهیزات، 
با اشــاره به ضرورت توجه به صنعت ســاخت محور و 
تکمیل زنجیره ارزش کارخانه ســازی، بیان کرد: سند 
سیاستی برای صنعت ماشین سازی و تجهیزات صنعتی 
تدوین شده که با حضور تشکل های تخصصی نهایی و 
به عنوان نقشه راه برای این صنعت راهبردی عملیاتی 

خواهد شد.
معاون امور صنایــع وزیر صمت افزود: نگاه جدیدی در 
فضای صنعتی کشــور ایجاد شــده و توجه به صنعت 
ماشین ســازی و تجهیزات بیش از گذشته مورد توجه 

قرار گرفته است.
صادقی نیارکی با اشاره به اهمیت این صنعت راهبردی 
در توسعه صنعتی کشور، افزایش خوداتکائی در صنعت 
ماشین سازی و تجهیزات را مورد تاکید قرارداد و گفت: 
برای توسعه صنعت ماشین سازی و تجهیزات سه محور 
کلیدی باید مورد پیگیری قرار گیرد. ابتدا تدوین نظامنامه 
و سند سیاستی است که امروز با حضور شما صاحبنظران 
مورد بررسی قرار گرفت و شاهد یک وفاق در این رویداد 

خواهیم بود.
وی محور دیگر را تدوین نقشه راه عنوان کرد و گفت: 
تشکل های تخصصی با همکاری واحدهای تولیدی باید 
نقشــه راهی برای طراحی ماشین آلات وتجهیزات در 
صنایع مختلف طراحی کنند و مزیت ها و گلوگاه ها برای 
توســعه این صنعت را مورد بررسی قرار دهند و اینکه 
توسعه خوداتکائی در چه سطح از ماشین آلات صورت 

گیرد.

 مشترکان اینترنت ثابت 
از 10 میلیون عبور کردند

مشــترکان خانگی و تجاری ارتباطــات پهن باند ثابت 
تا پایان ســال ۱۳۹۹، بیش از ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار 
عدد بوده که از فناوری های اینترنت پرســرعت، شامل 
ADSL، VDSL ،  FTTX و TD-LTE بــا 

سرعت های متفاوت بهره می برند.
به گزارش ایسنا، طی سال های گذشته، روند استفاده از 
اینترنت از ســرعت های کیلوبیتی در اینترنت دایال آپ، 
رفته رفته جــای خود را به فنــاوری ADSL داد که 
سرعتی به مراتب بیش تر داشته و سرعت هایی تا ۵۲۱ 
کیلوبیت بر ثانیه و حتی ۱۶ مگابیت را هم پوشش می داد 
و اکنون نوبت به فیبر نوری اســت که سرعت هایی به 

مراتب بالاتر را برای کاربران به ارمغان آورد.
در حال حاضر، انواع ســرویس های موجود اینترنت در 
ایران، به دلیل داشــتن ویژگی های متمایز از هم، برای 
کاربران با شرایط مکانی و موقعیتی متفاوت ارائه می شود. 
یکی از انواع اینترنت پرسرعت، اینترنت ثابت است که 
اینترنت های  ADSL ،VDSL  و FTTX را شامل 
می شــود؛ این دسته به یک مکان مشخص و محدوده 
جغرافیایی خاص یا بســتر فیزیکی محدود هســتند و 
خارج از این محدوده ی مشخص، امکان استفاده از این 

سرویس وجود ندارد.
طبق آمار سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تا 
پایان ســه ماهه پایانی سال ۱۳۹۹، مشترکان خانگی و 
تجاری ارتباطات پهن باند ثابت، ۱۰ میلیون و ۶۰۰ هزار 
و ۵۰ نفر را شامل  می شود که تعداد مشترکان به تفکیک 

در جدول زیر آمده است.

اخباراخبار

 سقوط قیمت ها در بازار خودرو، ریزش طلا و ارز
دلار وارد کانال 21 هزار تومان شد!

خطر کمبود ذخایر 
دارو در کشور

فروش مرغ تکه ای 
در برخی مغازه ها

رئیس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران می گوید، اصرار بر تداوم 
برخی سیاست های غلط، می تواند به ذخایر دارویی کشور آسیب وارد کند.

محمود نجفی عرب در گفت و گو با ایســنا، اظهار کرد: متاسفانه با وجود آنکه 
بخش خصوصی در طول ســال های گذشــته بارها اعلام کرده که باید روند 
تخصیص ارز 4۲۰۰ تومانی برای دارو متوقف شــود امــا در عمل ما نه تنها 
شاهد اجرای این درخواســت نبودیم که حتی در سال ۱4۰۰ نیز این سیاست 

اجرایی خواهد شد.

با وجود اینکه قطعه بندی کردن مرغ در مغازه ها از فروردین ماه ســالجاری به 
صورت رسمی بر اســاس مصوبات قرارگاه ساماندهی مرغ کشور ممنوع شد، 
اما گزارشــات حاکی از آن اســت که همچنان برخی از خرده فروشی ها اقدام 
بــه قطعه بندی و فروش مرغ با قیمت های بالا می کنند.در اســفندماه ســال 
گذشــته سازمان دامپزشکی و ســتاد تنظیم بازار با افزایش قیمت مرغ، قطعه 
بندی کردن مرغ در مغازه ها را ممنوع کردند تا به این وســیله از گرانفروشــی 
و ســودجویی جلوگیری شــود و این کالای پروتئینی پرمصرف با قیمت های 

مصوب به دست مردم برسد.

بوی بهبود ز اوضاع نفت می آید

ارسال سیگنال مثبت نفت به اقتصاد

گرفتن نقدشوندگی بازار با دامنه نوسان نامتقارن؛

وارد سهم های کوچک جهت نوسان گیری نشوید

عقیلی بیان کرد؛
جذابیت بازارهای دیگر دلیلی برای افت شاخص بورس

گزارش سه ماهه نخست سال جاری میلادی اوپک 
نشــان می دهد که تولید نفت ایران روند افزایشی 

یافته به میزان دوسال گذشته رسیده است.
به گــزارش  خبرآنلایــن، اگرچه گــزارش های 
غیررســمی از زمستان گذشــته موید این موضوع 
بود که تولید نفت ایران در مســیر افزایشــی قرار 
گرفتــه اما حالا گزارش رســمی اوپک روند رو به 
بهبودی را پیش روی اقتصاد ایران در سال ۱4۰۰ 

قرار می دهد.
میزان فــروش نفت در بودجــه ۱4۰۰ روزانه ۲.۳ 
میلیون بشــکه درروز برآورد شده است،عددی که 
هنگام رونمایی از لایحه بودجه خیلی ها را شــوکه 
کرد که با توجه به روند کاهشــی فروش و شرایط 
ناپایدار سیاسی این پیش بینی خوش بینانه است.با 
این حال گزارش سه ماهه نخست اوپک نشان می 
دهد که پیش بینی دولت در بودجه خیلی هم دور از 

انتظار نبوده اســت و گزارش اخیر اوپک بر درستی 
این پیش بینی مهر تایید زده است.

بودجــه ۹۹ بر مبنــای فروش ۶۵۰ هزار بشــکه 
نفت در روز بســته شــده است. مشــخص بود که 
بودجه ریزان امید چندانی به فروش نفت ندارد.البته 
در اواخر سال ۹۹ فروش نفت وضعیت بهتری پیدا 
کرد که این مساله ناشــی از روی کارآمدن دولت 
جدید در آمریکا بود.در گزارش اوپک آمده اســت 
کــه در پایان ســال ۲۰۲۰ و به دنبــال امیدواری 
اقتصادها به عادی شــدن شــرایط پس از تزریق 
واکســن کرونا،تقاضای جهانی بــرای نفت بهبود 
یافت به طــوری که کشــورهای غیرعضو اوپک 
۶۲.۹ میلیون بشــکه نفت تولیــد کردند .اوپک در 
گزارش خود اعلام کرده که میانگین تولید نفت در 
ســه ماهه اول سال ۲۰۲۱ سبد نفتی اوپک ۲۵.۰4 
میلیون بشکه در ماه بوده است.در این مدت ، تولید 

نفت خام برخی کشورهای عضو اوپک یعنی ایران، 
آنگولا، لیبی وعراق رشــد قابل توجهی داشته و در 
مقابل عربســتان تولید نفت خــود را کاهش داده 
اســت.تولید نفت ایران در سال ۲۰۱۹ به میزان ۲ 
میلیــون و ۳۵۶ هزار تن در روز گزارش شــده که 
این میزان در ســال ۲۰۲۰ به یک میلیون و ۹8۵ 
هزار تن کاهش یافتــه بود. البته در گزارش اوپک 
به دلیل تحریم هــای آمریکا،میزان صادرات نفت 
گزارش نشده ؛ گفتنی اســت بخشی از تولید نفت 

خام به مصرف داخلی می رسد.
براساس گزارش اوپک، میزان تولید نفت خام ایران 
به تدریج درماه های ژانویه ۲ میلیون و ۹8 هزارتن 
و در ماه فوریه به ۲ میلیون و ۱۶۷هزارتن و درماه 
مارس به ۲ میلیون و ۳۰4 هزار تن رسیده که این 
میزان رشــد در مجموع سبد نفتی اوپک رشد ۱۳۷ 

درصدی را رقم زده است.

در مــدت یاد شــده عربســتان ســعودی از تولید 
۹ میلیــون و ۷۷ هزار بشــکه در مــاه ژانویه به 8 
میلیون و ۹۰ میلیون بشــکه در ماه مارس کاهش 
تولید را به ثبت رســانده که کاهشی در حدود ۳۳ 
درصدی است.اگرچه در اغلب پیش بینی موسسات 
معتبــر مالی دنیــا خبری از بازگشــت قیمت نفت 
به ۱۰۰ دلار در ســال جاری نیســت، با این حال 
رشــد کامودیتی ها و همبســتگی تاریخی نرخ های 
کامودیتی با رشــد اقتصاد حکایــت از آن دارد که 
ســال جاری میلادی بهبود نسبی در اقتصاد جهان 
رخ خواهــد داد. هرچند درباره ایران، بســیاری از 
مفروضات بســتگی به نتیجه مذاکــرات برجام و 
البتــه  تصویب دو لایحه معطــل مانده در مجمع  
تشــخیص مصلحت  نظام دارد، اما رشد تولید نفت 
 نشــانه های مثبتی هم پیــش روی اقتصاد ایران

 قرار داده است.

این کارشــناس بازار ســرمایه، شــرایط بازار را با 
وجود تمامی عامل های رشــد ناشی از دلایل روانی 
و تصمیمات ســازمان به خصوص دامنه نوســان 

نامتقارن می داند.
به گزارش پول نیوز، شــاخص کل بورس تهران در 
اولین روز آغاز معاملات تا این لحظه تنظیم خبر با 
۵ هزار واحد ریزش داشــته و به مرز ۱ میلیون ۲۰۰ 
هزار نزدیک شده است. به غیر از نماد فملی، ما بقی 

سهام نماد های شاخص ساز منفی بودند.
حجــم معاملات امروز ۲ میلیارد بود که نســبت به 
میانگین هفته گذشته حدود ۱ میلیارد کاهش داشته 
اســت. بیشتر ســهم ها مانند روز های گذشته دچار 
قفل شدگی هســتند و اکثر سهامداران این سهم ها 

در صف فروش قرار دارند.
اسدالهی کارشــناس بازار سرمایه، شرایط بازار را با 
وجود تمامی عامل های رشــد ناشی از دلایل روانی 
و تصمیمات ســازمان به خصوص دامنه نوســان 

نامتقارن می داند.

دامنه نوسان نامتقارن که به تازگی درصد منفی آن 
را به ۳ درصد افزایش دادند به عنوان مهمترین دلیل 
در قفل شدگی سهم ها مطرح شده و کارشناسان در 
درخواستی که به شورای عالی اقتصاد دادند به رفع 

دامنه نوسان برای بهبود بازار سرمایه اشاره کردند.
قرار اســت که در جلسه شورای عالی اقتصادی که 
با حضور ســران سه قوا تشکیل می شود به موضوع 
بازار سرمایه پرداخته شود که در همین راستا جمعی 
از فعالین بازار ســرمایه در نامه ای مشــکلات بازار 
ســرمایه را مطرح و 8 راهکار بــرای خروج بازار از 

شرایط فعلی پیشنهاد دادند.
محمد رضا اســدالهی گفت: کسانی که در سال ۹۹ 
در پیچ اصلاح بازار وارد شــدند و تصور نداشتن که 
شــرایط بازار به این شکل پیش رود، در حال خروج 
از بازار هستند به عبارتی بازار در حال خالی شدن از 
کسانی است که به صورت هیجانی اقدام به معامله 

در بازار می کردند.
او می گویــد: به دلیل تصمیمات ســازمان و ایجاد 

دامنه نامتقارن بسیاری از افراد نمی توانند سهمشان 
را بفروشــند و از بازار خارج شــود و بازار دچار قفل 

شدگی سهم شده است.
این کارشــناس در پاسخ به این سوال که آیا امکان 
نوسانگیری و کسب ســود در این بازار وجود دارد؟ 
گفت: در شــرایط کنونی که دامنه نوسان نامتقارن 
است اصل نقدشــوندگی بازار ســرمایه زیر سوال 
می رود و در بازاری که نقدشــوندگی نداشــته باشد 
ســهامدار نمی تواند نوســانگیری جهت سود داشته 
باشد.او تصمیمات سازمان بورس به خصوص وجود 
دامنه نامتقارن را سبب سرکوب شدن سمت تقاضا 
در بازار ســرمایه می داند و می گوید: ما الان مشکل 
معاملات در بازار داریــم، صف های فروش در بازار 

وجود دارد و خریدار در بازار کم است.
اسدالهی می گوید: شاید ابزاری مانند دامنه نوسان و 
کاهش آن در کوتاه مدت برای نشان دادن کاهش 
ریزش شاخص کل جوابگو باشد، اما در میان مدت 
و بلند مدت قطعا مخرب اســت کــه پیامد های آن 

را اکنون در بازار مشــاهده می کنیم.این کارشناس 
از کســانی که وقــت و دانش کافی بــرای تحلیل 
شــرکت ها را ندارند توصیه کرد که وارد سهم های 
کوچک جهت نوســانگیری نشــوند و اگر تصمیم 
بــه ســرمایه گذاری دارند در شــرکت های بزرگی 
که نسبت p/e و افق ســودآوری مناسبی دارند با 
دید ســرمایه گذاری بلند مدت وارد شوند.با توجه به 
ریزش های پی در پی بازار، هنوز واکنشــی از سوی 
مقامات بلند پایه دولت دیده نشده است این در حالی 
است که در سال گذشــته، در پی رشد شارپی بازار 
شاهد اظهار نظر مسئولین دولتی حتی سیگنال دهی 

رئیس دفتر رئیس جمهور به مردم بودیم.
بازار از ابتدای شهریور ماه سال گذشته بعد از دوره ۵ 
ماه رشد، شروع به اصلاح کرد و الان بعد از گذشت 
8 ماه هنوز بازار بر روند منفی خود پافشاری می کند 
کــه تعداد زیادی از فعالین و کارشناســان بازار این 
اصلاح طولانی مدت را عمدی و دســتوری عنوان 

می کنند.

یک کارشــناس بازار سرمایه گفت: خروج ســرمایه از بازار سهام طی هشت ماه 
گذشــته مبلغ قابل توجهی بوده که در تاریخ معاملات بورس بی سابقه است و در 

این میان، این نقدینگی تا کنون در بازار موازی دیگری وارد نشده است.
به گزارش پول نیوز، در روز هایی که هیچ خبری جز پیشــرفت مذاکرات، سقوط 
قیمت دلار و جلسه سران سه قوه در رابطه با بازار سرمایه نیست، شاخص کل باز 
هم سقوط کرد و خود را به ۱.۱ میلیون واحدی نزدیک تر کرد. به گفته کارشناسان 
بازار سهام، شــاخص کل این روز ها در نبود نقدینگی و خریداران در بازار سقوط 
می کند و همه منتظر نشســته اند تا نتیجه جلسه سران سه قوه کشور را در مورد 
بازار سهام بفهمند بنابراین، هنوز بازار تا سقوط به یک میلیون و ۱۰۰ هزار واحدی 
ریزش خواهد داشت و در آن مرحله، می توان انتظار رشد را در بازار سهام داشت و 
اگر هم این اتفاق نیفتد، باید منتظر کف های حمایتی دیگر باشیم.امروز، شاخص 
کل بازار سهام با افت ۱۱ هزار و ۵۱۰ واحدی به یک میلیون و ۱8۷ هزار و 8۳۱ 
واحد رسید. نبودن خریداران سهام در بازار سرمایه و نگاه کوتاه مدت سرمایه گذاران 
به بازار های ســرمایه گذاری باعث شده اســت که وضعیت کلی بازار نسبت به 
روز های اوج خود فاصله زیادی بگیرد و تمام سهم های فروش در انتظار خریداران 

قرار گیرند، اما با جمع نشدن صف های فروش سهم ها همچنان باید این وضعیت 
را در بازار ملاحظه کرد.

این روز ها که خیلی از معامله گران فقط نظاره گران بازار هســتند، شــاخص کل 
هم وزن با ســقوط ۹4۳ واحدی، روی خانه 4۲8 هزار و ۱۳۱ واحدی قرار گرفت 
و شــاخص فلزات اساســی در ادامه ســقوط های خود، با ریزش ۱۷ هزار و ۳۵۰ 
واحدی، در ارتفاع 8۵4 هزار و 8۲8 واحد ایستاد.در معاملات روز جاری، نماد های 
»برکت«، »فملی«، »شستا«، »فولاد«، »وتجارت«، »وبملت« و »اپال« بیشترین 
تراکنش را داشتند و در این میان، نماد های »فملی«، »فولاد«، »شستا«، »کچاد«، 
»فارس«، »وغدیر« و »فخوز« بیشترین تأثیر منفی را روی روند حرکتی شاخص 
کل داشت.روند معاملات بازار به گونه ای بود که کلیه سهم های فولادی در بازار 
سهام قرمزپوش شدند و در بین آن ها، »فخوز«، »فنورد«، »فولاد« و »کاوه« افت 
قیمت ۲ درصدی داشتند. در گروه کانه فلزی، دو نماد فولادی »کچاد« و »کگل« 
سقوط قیمت زیادی را تجربه کردند و نماد »ذوب« و »ارفع« در بازار فرابورس به 

طور متوسط افت قیمت نزدیک به یک درصد داشتند.
مصطفی عقیلی، کارشــناس بازار سرمایه در رابطه با وضعیت رو به افول بورس 

اظهار داشت: خروج سرمایه از بازار سهام طی هشت ماه گذشته مبلغ قابل توجهی 
بوده که در تاریخ معاملات بورس بی سابقه است و در این میان، این نقدینگی تا 
کنون در بازار موازی دیگری وارد نشده است.وی در ادامه تصریح کرد: با توجه به 
تحولات سیاســی خارجی و داخلی، بسیاری از سرمایه گذاران ورود مجدد به بازار 
را بــه ماه های آتی موکول کرده اند و تا زمانی که اعتماد عمومی به بازار برنگردد 
و فشــار فروش تخلیه نشــود، نمی توان انتظار بهبود در شاخص کل و شاخص 
هم وزن را داشــت.این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به این که انتظار ها به سبز 
شــدن بازار زمانی قوت می گیرد که بازار های موازی دیگر جذابیتی برای رشد و 
تورم افسارگســیخته سال گذشته را نداشته باشند، افزود: بانک جهانی و صندوق 
بین المللی پول تورم ۳۰ تا ۳۶ درصدی را برای سال حاری ایران پیش بینی کرده اند 
که این میزان نشان دهنده آن است که حداقل سودی که سرمایه گذاران را تشویق 
به ورود به بازار و فعالیت در آن حوزه خواهد کرد، بازدهی بالای 4۰ درصد خواهد 
بود که به نظر می رسد تنها بازار سرمایه پتانسیل چنین رشدی را داشته باشد، اما 
تا زمانی که سیاست ها نسبت به بازار سرمایه مشخص نشود، تا مدتی شاهد رشد 

شاخص کل نخواهیم بود.



گزارش

حســن فتحی در پی اعــلام خبری مبنی بــر پخش فیلم 
»مست عشق« در قالب ســریال از یک شبکه ماهواره ای 
، گفت که این خبر تاسف آور است و سند آشکاری است بر 
رفتار سوداگرانه و غیراخلاقی سرمایه گذار تُرک و همچنین 

از تهیه کننده ایرانی فیلم هم پرسش هایی را مطرح کرد.
این کارگردان ســینما در متنی که در اختیار ایسنا گذاشت، 
نوشت: »خبر تآســف آور بود و سند آشکار دیگری بر رفتار 
سوداگرانه و غیر اخلاقی و غیر قانونی سرمایه گذار تُرک که 
بنا بر نظر سرمایه گذار ایرانی فیلم ، تنها در حدود ۳۰ درصد 

فیلم سرمایه گذاری کرده است !
هر چند شکایات حقوقی و کیفری از طرف تُرک و از طریق 
مراجــع قضایی کشــور ترکیه در حال پیگیری ســت ، اما 
تهیه کننده ایرانی فیلم باید پاســخگوی این پرسش باشند 
که چرا علیرغم هشــدارهای مکرر بنده ، مدیر تولید ، مدیر 
فیلمبــرداری و تنی از بازیگران و همــکاران ترک و ایرانی 
مبنی بر اجتناب از اعتماد مفرط و یکســویه به طرف تُرک ، 
این تذکرات را جدی نگرفتند تا حدی که طرف تُرک بخود 
اجــازه داد  تا راش های فیلم را نه تنها گروگان گرفته، بلکه 
خلاف اصول حرفه ای بدون اطلاع کارگردان و تدوینگر کار 
، اقدام به تدوین ناشــیانه و آماتوری فیلم و بر خلاف توافق 
مکتوب شــده طرفین جهت ساخت یک فیلم سینمایی،  آن 

را تبدیل به یک سریال چند قسمتی کند !
جناب تهیه کننده چرا زمانی که طرف تُرک از طریق یکی از 
افراد رسانه ای خود در ایران، بیانیه موهن و سراپا دروغی را 
منتشر کرد و در آن به کذب ادعا کرد، فیلمبرداری این فیلم 
شانزده هفته طول کشیده ، اسناد تعداد جلسات فیلمبرداری 
را ارائــه نکردید تــا بر همگان معلوم شــود چیزی بیش از 
حداکثر ۵۲ جلســه فیلمبرداری نداشته ایم - یعنی به مدت 
هشت هفته  نه شانزده هفته - و طرف ترک حتی روزهایی 
را که بدلیل ناتوانی در فراهم کردن لوکیشــن تعطیل اعلام 
کردند ، به رندی و بی انصافی به اســم گــروه ایرانی گره 

زده اند ؟
چرا وقتی طرف تــرک در واکنش به اعتراض چند ماه قبل 
من در اقدام به تدوین خودســرانه عنوان کرد » این ده ماه 
کجا بودید؟ » شــما اعلام  نکردیــد که از یک هفته بعد از 
اقدام به  تعطیلی موقت تولید بدلیل مشکل مالی - آنهم در 
حالی که پنج شــش ســکانس مهم فیلم فیلمبرداری نشده 
بود- تا همین هفته های اخیر یعنی چیزی حدود یکســال و 
نیم بنده  در تماس با شــما بعنوان تهیه کننده فیلم ، بطور 
مستمر پیگیر سرنوشت کار بودم - که خوشبختانه اسناد آن 

هم موجود است.
از این دســت پرسش ها بسیار اســت که می گذاریم بوقت 
اش اما آنچه مســلم اســت جناب فرهاد توحیدی و من در 
مقام نویسندگان فیلمنامه و همچنین بنده در مقام کارگردان 
و ســازنده این فیلم با توجه به مرارت ها و ســختی هایی 
که برای ســاخت یک اثر فاخر و درخشان سینمایی کشیده 
ایــم ، تا زمان اعاده کامل حقوق هنــری و معنوی این اثر 
،پیگیــر دعاوی بحقه خود از طریق مراجع حقوقی و کیفری 

و فرهنگی ترکیه و ایران خواهیم بود.
در ضمن به صاحبان شــبکه ماهواره ای  )نام این شبکه نزد 
ما محفوظ است( و هر شبکه تلویزیونی دیگری توصیه می 
کنم تا زمان صدور حکم قطعی دستگاه قضایی کشورترکیه 
در این فقره ، از هر گونه مشارکتی با طرف ترک که  صاحب 
تنهاحدود ۳۰ درصد فیلم است ، جداُ خوداری کنند،  و علاوه 
بر پرهیــز از عواقب قضایی و قانونی ،لعــن و نفرین ابدی 
عاشقان شمس و مولانا در ایران و ترکیه و سراسر جهان را 

برای خود نخرند !«
به گزارش ایسنا،  ۳۰ مهر ماه سال ۹۹، ویدیویی در فضای 
مجازی منتشر شد با این مضمون که قرار است فیلم »مست 
عشــق« آذر ماه،  همزمان با هفته بزرگداشت مولانا اکران 
جهانی شــود. ضمن اینکه سریالی هشت قسمتی هم از آن 

ساخته می شود.
گرچه پیش از انتشــار این ویدیو، خبری رسمی درباره پایان 

فیلمبــرداری این پروژه اعلام نشــده بود ولی کســانی که 
پیگیر خبرهای این فیلم بودند، دورادور می دانستند که هنوز 

فیلمبرداری بخش های اندکی از آن باقی مانده است.
انتشــار ایــن ویدیو در فضــای مجازی با واکنش شــدید 

سازندگان ایرانی فیلم همراه شد.
در آغاز حسن فتحی در توضیحات کوتاهی، آن خبر را شایعه 
خواند و تاکید کرد که چنین چیزی صحت ندارد چراکه هنوز 
فیلمبرداری 8 ســکانس از فیلم باقی مانده که این تاخیر به 
دلیل اختلاف نظر بین دو طــرف ایرانی و ترک بوده و البته 
همه گیری کرونا هم در این زمینه بسیار اثرگذار بوده است.

او به عنــوان کارگردان این اثر تاکید کــرد که برای حفظ 
کیفیت هنــری این فیلم، تدوین آن بــدون نظر کارگردان 

غیرقانونی است و کسی چنین حقی ندارد.
ســپس فرهاد توحیدی که با همراهی فتحی، فیلمنامه این 
اثر را به نگارش درآورده است، خبر اکران جهانی این فیلم را 
شوکه کننده و ناگوار دانست و به ایسنا تاکید کرد که مولفان 
این اثر پیگیر حقوق قانونی خود هستند و  تهیه کننده ایرانی 
فیلــم، پیگیری حقوقی خود را در ترکیه آغاز کرده اســت و 
حتی اگر لازم باشد، این موضوع از طریق وزارت امور خارجه 

هم پیگیری خواهد شد.
او البتــه از این نکته هم ســخن گفت کــه از همان زمان 
فیلمبرداری، میان دو گروه ســازنده ایرانی و ترک، اختلاف 

نظر وجود داشته است.
توضیحات این دو هنرمند، انتشــار خبر دیگری را در فضای 
مجازی در پی داشــت با این محتوا که ســازندگان ایرانی 
فیلم، در ده ماه گذشــته پروژه را رها کرده اند و تلاشی برای 
به ســرانجام رساندن آن نداشته اند. ضمن اینکه مدت زمان 
فیلمبرداری ۱۶ هفته به طول انجامیده است و علاوه بر آن، 
راش های متعددی که از این اثر وجود دارد، بســیار بیشتر از 

مقدار مورد نیاز برای یک نسخه سینمایی است.
بعد از انتشــار این خبر بود که مهــران برومند، تهیه کننده 
ایرانی »مست عشــق« بیانیه ای را در رســانه های رسمی 

منتشر کرد.
او در این بیانیه از تلاش های سازندگان ایرانی فیلم قدردانی 
و تصریح کرد که فیلمبرداری ســه ماه به طول انجامیده و 
بر این نکته اصرار ورزید که اختلاف نظر نباید ســبب پایمال 
شدن حقوق قانونی سازندگان ایرانی شود و اگر چنین اتفاقی 

رخ بدهد، قطعا پیامدهای سنگینی در پی خواهد داشت.
این هنرمند  ، ۶ آبان ماه پارســال  با انتشار پستی بر صفحه 
شــخصی خود تنها به بیان این نکته بســنده کند که فعلا 
ســخنی نخواهد گفت چراکه تهیه کننده و ســرمایه گذار 
ایرانی فیلم از او خواســته اند تا زمان تعیین نتیجه گفتگو با 

طرف ترک، سکوت کند.
او در نوشــتار کوتاه خود بار دیگر تاکیــد دارد که از احقاق 
حقوق معنــوی و حفظ کیفیت هنری ایــن اثر که زحمات 
زیادی برای آن کشیده شــده، کوتاه نمی آید از هیچ تلاش 
قانونی فروگذار نخواهد کرد و حالا به تازگی خبری منتشــر 
شده اســت، مبنی بر اینکه یک شبکه ماهواره ای، اقدام به 
پخش تیزرهای تبلیغاتی مست عشق در قالب سریال کرده 

است و وعده داده است که آن را بزودی پخش می کند.

چه به تازگی از بیماری کرونا نجات پیدا کرده 
باشید، چه واکسن کوید۱۹ زده باشید، دانستن 
اینکه سیستم ایمنی بدن تان در برابر ویروس 
کرونا چه واکنشــی از خود نشــان داده و در 
آینده چگونه عمل می کند، بســیار مهم است. 
با شناخت عملکرد سیستم ایمنی بدن در برابر 
این ویروس می توان آینده کرونا و میزان ابتلا 

به آن را پیش بینی کرد.
از آنجایی کــه ویــروس کویــد۱۹ در جامعه 
انســانی، عفونتــی کامــلا جدید بــود، بدن 
هیچ کس در برابر آن ایمن نبود. به همین دلیل 
محققان بررسی های متعددی انجام دادند تا به 
عملکرد و واکنش سیستم ایمنی بدن در برابر 
ویروس کرونا پی ببرند و بتوانند روشی مناسب 

برای تقویت سیستم دفاعی بدن بیابند.
سیســتم ایمنی بدن مان به دو روش از ما در 
برابر عفونت هــا دفاع می کند. این سیســتم 
به طور کلی همیشــه آماده حملــه به مهاجم 
است و به محض ورود هر نوع عامل بیماری زا 
به ســرعت وارد عمل شــده و بــا آن مبارزه 
می کند. ایــن روش از سیســتم ایمنی بدن، 
واکنــش ایمنی ذاتی نــام دارد. در این حالت، 
مواد شــیمیایی خاصی در بدن ترشح می شوند 
کــه التهاب آورند و آنها با همراهی گلبول های 
سفید خون، سلول های آلوده را نابود می کنند.

اما وقتی سیستم ایمنی بدن با عامل بیماری زا 
مانند ویروس کرونا آشــنایی نداشــته باشد، 
واکنشی به آن نشــان نمی دهد، بنابراین شما 
در برابر بیماری ایمــن نخواهید بود. در اینجا 
به نوعــی واکنش ایمنی که بــه آن تطبیقی 

می گویند نیاز دارید.
در واقع این روش دیگر سیســتم ایمنی بدن 
در برابــر عامل بیماری زاســت. در این روش 
ســلول هایی که می توانند پادتن های هدفمند 
تولید کنند وارد عمل می شوند. سپس پادتن ها 
به عامــل بیماری زا چســبیده و آن را از بین 

می برند.
 )T( همچنین ســلول یا لنفوســیت های تی
که بخشی از سیســتم ایمنی بدن هستند، به 
سلول های آلوده به ویروس حمله کرده و آنها 
را از بیــن می برند. به ایــن عملکرد، واکنش 

سلولی گفته می شود.

واکنش سیستم ایمنی بدن به ویروس  کرونا
وقتی فردی به بیمار کوید۱۹ مبتلا می شــود 
معمولا ۱۰ روز طول می کشد تا سیستم ایمنی 
بدن او در برابر ویروس کرونا پادتن تولید کند. 
همچنین بدن فردی که به شدت بیمار می شود 
قوی ترین واکنش ایمنی را از خود نشــان می 

دهد.
 وقتی واکنش سیســتم ایمنی بــدن به اندازه 
کافی قوی باشــد، یک حافظه مدت دار روی 
سیســتم ایمنی باقی می گذارد و بدین ترتیب 
بدن فرد در آینــده هم در برابر ویروس کرونا 

ایمن خواهند ماند.
در بررســی ها مشخص شده اســت، در بدن 
افرادی که پادتن ویروس کرونا دارند، دو نوع 
ســلول تی هم وجود دارد که سلول های آلوده 
را شناســایی و تخریب می کننــد. بنابه گفته 
محققان دانشــگاه امپریال کالــج لندن تقریبا 
تمام افرادی که در معرض ویروس کرونا قرار 
می گیرند، ســلول های تی قوی و بادوام تری 

دارند.
مدت دوام سیســتم ایمنی بدن پس از درمان 

از بیماری کرونا
حافظه سیســتم ایمنــی بدن درســت مثل 
حافظه خودمــان می ماند. این حافظه می تواند 
عفونت ها را به یاد داشــته باشــد، اما عادت 
فرامــوش کــردن آنها را هــم دارد. برخی از 
عوامل بیماری زا بســیار به یاد ماندنی! هستند 
و حافظه سیســتم ایمنی بدن آنها را به خوبی 
و گاهی تا آخر عمر به خاطر می ســپارد. مانند 
ویروس ســرخک که پس از زدن واکسن، یا 
بهبودی از بیماری، سیســتم ایمنی بدن آن را 
همیشــه به خاطر می سپارد و فرد دیگر به آن 

بیماری مبتلا نمی شود.
امــا برخــی از ویروس هــا، ماننــد ویروس 
سین سیشــیال تنفســی کودکان که شــبیه 
سرماخوردگی است ممکن است کودکان را در 

یک مدت زمان کوتاه بارها بیمار کند.
وقتی فردی به نوعی ویروس مبتلا می شــود، 
سیســتم ایمنی بدن آن را به خاطر می سپارد. 
سلول های سیستم ایمنی بدن و پروتئین هایی 
که در کل بدن در گردش هســتند، به محض 
برخــورد با عوامــل بیماری زای آشــنا آنها را 

شــناخته و از بین می برنــد و بدین ترتیب از 
ابتلای فرد به بیماری پیشــگیری کرده یا از 

شدت بیماری می کاهند.
سیستم ایمنی بدن از چهار بخش زیر تشکیل 

شده است:
* پادتن ها که نوعی پروتئین هســتند و درون 
خون گــردش کــرده و مواد خارجــی مانند 
ویروس ها را شناســایی کرده و آنها را از کار 

می اندازند.
* سلول های تی کمک کننده که در تشخیص 

بیماری زاها به پروتئین ها کمک می کنند.
* ســلول های تی قاتل، عوامــل بیماری زا را 

می کشند.
* ســلول های بی )B( که نوعی سلول ایمنی 
بدن است، هم هر وقت که بدن به پادتن جدید 

نیاز داشت، آن را تولید می کند.
در بررســی ها مشخص شــده افرادی که از 
بیماری کوید۱۹ جان سالم به در می برند، این 

چهار جزء سیستم ایمنی را دارند.  

بــا وجود اینکه هنــوز ویروس جدیــد کرونا 
چندان شناخته شده نیست و کسی نمی تواند با 
اطمینان بگوید، ایمنی ناشی از ابتلا چقدر دوام 
دارد، محققان در بررسی های گوناگون خود به 
نتایج مختلفی رســیده اند که نشــان می دهد، 
بدن فرد مبتلا در برابر ویروس کرونا تا مدتی 

ایمن می شود.
در تحقیقــی در موسســه بهداشــت عمومی 
انگلستان مشخص شد، افرادی که از بیماری 
کرونا بهبــود می یابند، حداقل ۵ ماه مصونیت 

خواهند داشت.
واشنگتن  دانشگاه  پزشــکی  مدرسه  محققان 
مربوط  بررســی های  آنجایی که  از  می گویند، 
به ویروس کوید۱۹ هنوز تکمیل نشــده است، 
نمی توانیم با اطمینــان بگوییم که افراد مبتلا 
به کرونا به این ویروس کاملا ایمن می شوند 

و احتمــال ابتلای دوباره آنهــا در مدت زمان 
کم وجود ندارد. برای اطمینان از این موضوع 
باید بررســی هایی انجام داد کــه در آن تعداد 
زیادی از افــراد بهبودیافته از کرونا شــرکت 

داشته باشند.
از طرفی بررسی های جدیدتر محققان موسسه 
ایمنی شناســی کالیفرنیا نشان داده فردی که 
از کرونا نجات می یابد تــا 8 ماه در برابر این 
بیماری ایمــن خواهد ماند. این محققان چهار 
جزء حافظــه ایمنی بدن ۲۰۰ نفــر را که در 
معرض ویروس کرونا قرار گرفته و به کوید۱۹ 
مبتلا و درمان شــده بودند را کاملا بررســی 
کردند. این چهار جــزء حتی پس از 8 ماه باز 

هم در بدن این افراد وجود داشت.
این تحقیق مهم اســت چراکه نشان می دهد 
بدن، ویروس کرونا را به خاطر می سپارد و اگر 
دوباره با این ویروس روبه رو شود، سلول های 
بی )B( موجود در حافظه سیستم ایمنی بدن 
به سرعت دســت به کار شده و با تولید پادتن با 

ویروس مبارزه می کنند.
برخــی از محققان می گویند، افــرادی که از 
کوید۱۹ درمان شــده اند، ممکن است در برابر 
این ویروس ماه ها یا حتی شــاید سال ها ایمن 

باقی بمانند.
محققان کالیفرنیا در بررسی های گذشته خود 
دریافته بودند که پادتن ها حداقل ۳ ماه در بدن 
باقــی می مانند و این وضعیت حتی در افرادی 
که به علایم خفیف کرونا مبتلا هســتند هم 
وجود دارد و بررســی های جدیدشان نشان داد 
این ایمنی مــدت زمان طولانی تری هم باقی 

می ماند.
محققان ایســلندی در بررسی های پادتن های 
بدن ۱۱۰۷ بیمار مبتلا به کرونا که درمان شده 
بودند، مشاهده کردند از تعداد پادتن بدن آنها 
حتی با گذشــت یــک دوره 4 ماهه هنوز کم 

نشده بود.
در تحقیقی دیگر که در آریزونا روی ۳۰ هزار 
نفر که به کرونای خفیفی مبتلا شــده بودند، 
انجام شد، معلوم شد در بدن این افراد حداقل 
۵ تا ۷ ماه پــس از بهبــودی از کرونا پادتن 
وجود داشــت که این مدت حتی می توانست 

طولانی تر هم شود.
محققــان همچنان در حال بررســی وضعیت 
سیســتم ایمنی بدن در برابــر ویروس کرونا 
هســتند تا بتوانند روش های مناســبی برای 
درمان این بیماری و ایمنی در برابر آن بیابند. 
بنابراین تا آن زمان همچنان باید پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری اجتماعی رعایت شود 

تا این ویروس گسترش نیابد.

   صاحب امتیاز و مدیرمسئول: محمد حیدری8
   زیر نظر شورای سردبیری

  آدرس: تهران، اتوبان نواب، بالاتر از میدان جمهوری، خیابان 
ارومیه شرقی،  پلاک 104  صندوق پستی: 765 - 1318

  شماره تماس: 66568491 - 021
نمابر: 66948723 - 021

  چاپ و لیتوگرافی: کاروکارگر

رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.
وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.
وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.
هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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رئیس کل اســبق بانک مرکزی با تاکید 
بر اینکــه بایدن که بیایــد اتفاق خاصی 
نمی افتد و حتی ممکن است از یک نظر 
بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ هم پیمانان 
خــود را دلســرد کــرد ولی بایــدن در 
اجماع ســازی موفق تر اســت و می تواند 
هم پیمانــان اروپایی و آســیایی خود را 
جمع و جور کند. به گزارش گروه سیاسی 
خبرگزاری فارس، برنامه جهان آرا دوشنبه 
ابراهیم شیبانی  با حضور  شب)۲۹دیماه( 
عضو شــورای راهبــردی روابط خارجی 
و رئیــس کل اســبق بانک مرکــزی با 
موضوع »بررسی تحولات آمریکا، برجام و 
راهبرد سیاســی و اقتصادی دولت بایدن 
در مقابل ایران« از شــبکه افق ســیما به 
روی آنتن رفت. شــیبانی در ابتدای این 
برنامه درپاسخ به سوالی درخصوص تبعات 
حضور بایدن در کاخ ســفید با بیان اینکه 
باید ما نظام سیاسی و اقتصادی آمریکا را 
بشناسیم، گفت: سیاست آمریکا از اقتصاد 
نشــات می گیرد و بنای اقتصاد آمریکا بر 
اصالت سرمایه هســت و انسان تاموقعی 
که بــه افزایش ســرمایه خدمت می کند 
به حساب می آید. وی افزود: شرکت های 
بزرگ آمریکا را شــکل می دهند و قدرت 
دست کمپانی هاســت و هیچ کس بدون 
و  فرماندار  نمی توانــد  حمایت کمپانی ها 
رییس جمهور شود. شــیبانی با تاکید بر 
اینکه محال اســت که یک رییس جمهور 
آمریکا بیاید و مخالف روال گذشته عمل 
کند  و  سیاست ها عوض شود گفت: آمدن 
بایــدن ابدا نمی تواند سیاســت آمریکا را 
عوض کنــد چون باید حافــظ آن بنیان 
اقتصادی باشــد.رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی بــا تاکید بر اینکه بایدن که بیاید 
اتفاق خاصی نمی افتد و حتی ممکن است 

از یک نظر بدتر هم باشــد، گفت: ترامپ 
هم پیمانان خود را دلسرد کرد ولی بایدن 
در اجماع سازی موفق تر است و می تواند 
هم پیمانان اروپایی و آسیایی خود را جمع 
و جور کند. وی افزود: بوش در ســال ۸۷ 
یک میلیارد و هفتصد شصت میلیون دلار 
از اموال بانک مرکــزی را بلوکه کرد و تا 
سال ۹۵سرقت دیگری نبود تا اینکه اوباما 
۹سال بعد در تیرماه با ما برخاک را امضا 
کــرد و در خرداد یک میلیــارد و هفتضد 
هزار دلار پول بانک مرکزی را سرقت کرد 
و حتــی داخل ایران هم اعتراضی نشــد، 
اظهار داشــت: بایــدن همان موقع معاون 
اوباما بود و الان اوباما مشاور بایدن هست 
و این نیســت که ما فکر مــی کنیم دنیا 
عوض می شود و هرچند شعارها مقداری 
فرق دارد و بایدن نگهبان نظامی هســت 
که براســاس سرمایه داری هست و درون 
آن سرمایه داری کسانی هستند که کاملًا 
منافــع خــود را می جویند.عضو شــورای 
روابط خارجی در پاســخ به این سوال که 
اگر با آمــدن بایدن تغییر رخ نخواهد داد 
علت تغییر و تحول در بازار ارز و ســکه و 
خودروی ایران چیست، تصریح کرد: اول 
که برجام امضا شــد، جشن در خیابان ها 
راه افتاد و رییــس بانک مرکزی وقت در 
جلســه ای گفت هزار ال ســی باز شد در 
حالی که کســی که این حــرف را میزند 
اساسا نمی داند ال سی چیست و بعد همه 
دیدیم که حتی یــک معامله ۲۰ میلیون 
دلاری نتوانســتیم از طریق بانکهای شان 
انجام دهیــم.وی با تاکید بر اینکه آمریکا 
حافظ منافع خودش و سیســتم سرمایه 
داری هســت، گفت: الان ممکن است که 
قیمت ها از نظر روانی پایین بیاید ولیاین 
نمی تواند آنچنان بلند مدت باشــد مگر 

این که بتوانیــم در مذاکراتی که بعداً به 
وجود می آید چیزی را بگیریم. شــیبانی 
با اشاره به اینکه ما در این مدت مقداری 
تولید قدرت کرده و برای خود راه باز کرده 
ایم گفت: من نگران هستم که با دلخوشی 
آن راه هایــی که باز کرده ایم هم بســته 
شود.رئیس اسبق بانک مرکزی با اشاره به 
راههای عبور از تحریم ها در شرایط فعلی 
اظهار داشت: الان راه هایی را پیدا کردیم 
و عمل می کنیم و سیستم پایاپای و غیره 
پایاپای اســت و الان صادرات حدود ۳۸ 
میلیارد دلاری غیر نفتی ما انجام می شود 
و از کانال های دلاری و یوترِن و یورو رد 
نمی شــود چون این راه ها بســته است.

وی تاکید کرد: اگر این راه ها را از دســت 
بدهیم و دلمان خوش باشــد که سوئیفت 
باز میشــود اگر مجدد بخواهیم برگردیم 
هزینه دارد و باید مجدداً معطل بشــویم 
و هزینه بپردازیــم و ما باید این راه ها را 
نگه داریم و البته من مخالف این نیســتم 
که مذاکره کنیم.شــیبانی در پاســخ این 
پرسش که آیا بایدن به برجام بر می گردد 
و تحریــم ها را لغــو می کند و آیا با عمل 
بایدن به تعهدات آمریکا در برجام معجزه 
ای در اقتصاد رخ خواهد داد، تصریح کرد: 
بایدن گفتــه به برجــام برمی گردم ولی 
شرط و شروطی مطرح میکند و این یک 
مانع هست چون ما حاضر نیستیم این را 
به شرط و شــروط دیگری پیوند بدهیم.

وی افزود: اصولا اگر هــم بخواهد بردارد 
برای بایدن به این ســادگی نیست چون 
در زمــان ترامــپ بیــش از ۷۰۰ تحریم 
شــخص حقیقی و حقوقی علیه ما انجام 
شــد و زمان اوباما حدود ۸۰۰تحریم هم 
آنها داشتند که برچسب هسته ای ندارد و 
مثلا بعنوان تروریسم و حقوق بشر است، 

بنابرایــن این ۱۵۰۰ شــخصیت حقیقی 
و حقوقی هســت. شــیبانی تاکید کرد: 
بایدن  برای  بنابراین برداشــتن تحریم ها 
به این ســادگی نیست چون نظام آمریکا 
مانع می شود و صهیونیست ها دنبال این 
مسئله هستند.وی با تاکید بر اینکه یکی 
از بدترین چیزها در بازار عدم ثبات است، 
گفت: جان بولتون کتابی نوشــته که در 
آن استفان لوی معاون خزانه داری آمریکا 
در زمان بوش هست و در مورد ایران کار 
می کرد که اوباما پــس از روی کار آمدن 
او را نگه داشــت و او  ۱۰۰سفر محرمانه 
کــرد که بگوید با ایــران کار نکنید و این 
پنهانکاری ها چیزی اســت که در برجام 
نیست.شیبانی با بیان اینکه من می گفتم 
ســوئیفت باز نخواهد شــد و رئیس بانک 
مرکــزی وقت می گفت مــا خدماتش را 
از بحریــن می خریــم، اظهار داشــت: ما 
می گفتیــم بحرین اختیاری از خود ندارد 
و شــما چگونه اعتمــاد کرده اید و دیدیم 
که ســوئیفت هیــچ وقت به مــا خدمت 
نداد. گفتم نرم افزارش آمریکایی هســت 
و متعلق به مایکروســافت اســت.رییس 
اســبق بانک مرکزی با تاکیــد بر اینکه 
برای مذاکره دو چیز اولین شــرط است 
که اول نفت مان را راحت بتوانیم بفروشیم 
و دوما بتوانیم پولش را بچرخانیم، گفت: 
اگر این دوتا برآورده شود، اصل کار اینها 
هســت و بعد فرعیات هم می ماندو باید 
ســوئیفت هم به ما کمک کند و بانک ها 
هم کار کننــد. وی ضمن تاکید بر اینکه 
تمام قوانینی که کنگــره ضد ما تصویب 
کرد مثل آیســا و کاتســا در زمان اوباما 
و دموکرات هــا بــود، تصریح کــرد: یک 
راهش این هست که بگویم اگر به برجام 
برمیگردید اول باید طــی کنیم اگر قرار 
باشــد مثل دفعه پیش ظاهــر برگردد و 
یا اینکه بگوییــم قدم به قدم و مرحله به 
مرحله جلو برویم تا شاید بتوانیم بر اساس 
قدرت چانه زنی مان چیزی بگیریم.شیبانی 
با انتقاد از تیم مذاکره کننده هســته ای 
ایران اظهار داشــت: تیمی که رفتیم تیم 
مربوطی نبود و از بانــک مرکزی و بیمه 
مرکزی و نفت کســی نبود و کسانی که 
بودن بیشتر سیاســی به امور خارجه ای 
بودند و نتوانســتند جزئیــات را متوجه 
شــوند.وی با تاکید بر اینکه اگر خوشبین 
فکر کنم مســئولینی که برجــام را امضا 
کردند دقیق نمی توانستند در متن برجام 
چیســت گفت: این کار با عجله انجام شد 
ولی حداقل باید از بانک مرکزی و نفت دو 

یا سه کارشناس می رفتند.

 ابراهیم شیبانی: دیپلماسی اقتصادی ما فلج است
شاید آمدن بایدن، شرایط را برای ایران بدتر هم بکند

سلبریتی ها حتی با کمک به فقرا هم در 
حال خدمت به خود هستند

شاه قاسمی گفت:سلبریتی ها، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند درواقع به خودشان خدمت می کنند 
بنابراین اگر قبول نمی کنیم که در خدمت سرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.به 
گزارش خبرگزاری مهر، به همت پژوهشکده مطالعات فرهنگی و ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات 
فرهنگی و با همکاری کرسی ارتباطات علم یونسکو و انجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطات وبینار »فرهنگ 
شهرت و پورنوگرافی فقر« برگزار شد.در این نشست احسان شاه قاسمی، عضو هیأت علمی دانشگاه تهران 
در ابتدا به فرهنگ شهرت در جوامع مختلف و ازجمله ایران اشاره کرد و گفت: سلبریتی ها یا افراد مشهور 
در همه ی جوامع افراد تأثیرگذاری هستند و حتی از افراد علمی نیز مهم تر هستند و نقش مهمی در بسیج 
افکار عمومی دارند. در ســال های اخیر سلبریتی ها بنا بر توصیه ی مشاوران تبلیغاتی خود در حوزه هایی 
وارد شدند که اساساً هیچ تخصص و مدرکی ندارند و از این طریق می خواهند بیشتر خود را مطرح کرده 
و از این طریق ثروت خود را افزایش دهند. به عنوان مثال، در حوزه ی حقوق حیوانات یا بحث های محیط 
زیست وارد می شوند یا به عنوان سفیر ایدز و انرژی پاک مطرح می شوند، در حالی که در این حوزه ها اصلًا 
تخصصی ندارند.وی خاطر نشان کرد: متفکران چپ اساساً معتقدند که سلبریتی ها در خدمت سرمایه داری 
هســتند و کمک می کنند که سرمایه داری از خود تصویری انســانی و نیک خواه ارائه دهد. علاوه بر این، 
ســرمایه داری از این طریق فقر را نه به عنوان یک مشکل ساختاری در جوامع، بلکه مشکل فردی معرفی 
می کند. شاه قاسمی به نظرات »ژیژک« در این رابطه اشاره کرد و افزود: وی معتقد است که سلبریتی ها بین 
جهان سرمایه داری و جهان فقر پل می زنند. پول می آورند و مدرسه می سازند. بچه ای را به فرزندی قبول 
می کنند، به افراد فقیر پول توزیع می کنند و کارهایی نظیر این انجام می دهند که نام این، سرمایه داری بدون 
کافئین است! سرمایه داری را بدون سرمایه داری نشان می دهند. در واقع سرمایه داری بسیار متجاوز است و 
در آن همه چیز »خوار« به نظر می آید، اما به کمک سلبریتی ها آرام به نظر می رسد. لذا جامعه ای که ممکن 
است شورش کند را آرام می کنند. شاه قاسمی در ادامه به بعُد دیگر این فرهنگ پرداخت و گفت: سلبریتی ها 
با خدمت شــان درواقع به خودشــان خدمت می کنند، حتی اگر صادقانه پول به فقرا بدهند. نمونه ی آن 
کنسرتی بود که چندسال پیش خواننده ها با هزینه ی خودشان آواز خواندند و پول زیادی که جمع شد را 
به آفریقا فرستادند. آن ها نمی گویند که چگونه از این طریق سود شخصی به دست آوردند و درواقع در حال 
فریب ما هستند. در بعد از همین کنسرت، فروش محصولات همه بی این خواننده هایی که در این کنسرت 
مشارکت داشتند، چندین برابر شد. لذا تیم نامورساز برای آنها تعیین می کند که جلوی دوربین برود و با 
بیشترین نمایش، کمترین هزینه را بدهد و سود خود را نیز به دست آورد. بنابراین اگر قبول نمی کنیم که 
در خدمت ســرمایه داری هستند، قطعاً در حال خدمت به خود هستند.وی با ذکر نمونه های متعددی از 
فعالیت های سلبریتی ها در ایران تصریح کرد: در ایران سلبریتی ها اگر سیاسی نباشند، می توانند برخی کارها 
را انجام دهند و در بسیاری از موارد رسماً تخلف هم می کنند. از مردم پول گرفتند، اما به همان اندازه خرج 
نکردند. بنگاه های خیریه هم گاهی از این طریق پول شویی می کنند. در این رابطه ما هم مقصر هستیم که از 
آن ها می خواهیم که به مناطقی که وضع بدی دارند، بروند. ما گاهی با آن ها هم دست هستیم. رنج مردم را 
می بینیم و کمک به آن ها را به سلبریتی ها می سپاریم و خیال خودمان را راحت می کنیم تا از احساس گناه 
خود بکاهیم. کنش خود را با آن ها هماهنگ می کنیم و حتی انفعال خودمان را به سلبریتی می دهیم با این 
تصور که مشکل حل خواهد شد. این پژوهشگر فرهنگ شهرت افزود: من این صنعت نیکوکاری را ساختار 
علمی دادم و از آن تشبیه به پورنوگرافی کردم. پورن یک واژه ی تحقیرآمیز است و ارزان ترین طبقه ی مردم 

هستند که هیچ هنری ندارند و در نهایت تنها بدن شان را در اختیار دیگران قرار می دهند. 

 زنان بیشتر از مردان فیلم و سریال 
تماشا می کنند

بر اساس پژوهش های انجام شده زنان نسبت به مردان، بیشتر فیلم و سریال و کارتون نگاه می کنند و کمتر 
موسیقی و شو و مستند می بینند. همچنین با افزایش سطح تحصیلات، تماشای برنامه های موسیقی، شو و 
آموزشی افزایش پیدا می کند.  به گزارش مرکز خبر شورای عالی انقلاب فرهنگی، شناخت عالمانه مصرف 
فرهنگی، پژوهش»موج سوم پیماش سنجش وضعیت مصرف کالاهای فرهنگی در ایران« به کوشش دکتر 
سعید معیدفر )مدیر علمی(، محمد سلگی )مدیر طرح( و عباس وریج کاظمی )ناظر علمی( انجام شده که 
توسط پژوهشگاه فرهنگ، هنر و ارتباطات در سال ۱۳۹۹ منتشر شده است.داده  های این پژوهش به شیوه 
پیمایش گردآوری شده است. اطلاعات مربوط به شهروندان ایرانی از طریق پرسشنامه ساختاریافته به صورت 
مصاحبه رودرو، جمع آوری شده است. همچنین جمعیت آماری این پژوهش، شامل تمامی افراد ۱۵ سال 
به بالای ساکن شهر و روستاهای کشور است.تعداد نمونه در این بررسی ۱۵۶۰۶ نفر در ۳۱ استان کشور 
هستند. در بخش »دستگاه های شنیداری و دیداری« این پیمایش درباره استفاده از دستگاه های شنیداری 
و دیداری، از پاسخ گویان پرسیده شده است: کدام یک از دستگاه های صوتی و تصویری را استفاده می کنید؟ 

که به شرح ذیل نگاشته شده است: 
۲۳.۱ درصد گفته اند که از رایانه استفاده می کنند. ۱۹.۷ درصد گفته اند از سینمای خانگی، ۱۵.۶ درصد 
سی دی یا دی وی دی پلیر، ۳.۶ درصد ستاپ باکس، ۵ درصد ام پی تری پلیر، ۳.۶ درصد بلندگوهای بلوتوثی و 
۲.۶ درصد دستگاه ام پی فورپلیر استفاده می کنند. ۵۴.۱ درصد هم گفته اند که از هیچ یک از این دستگاه ها 

استفاده  نمی کنند.
اولویت در اســتفاده از دستگاه های شنیداری و دیداری نیز پرسش شده اســت که در اولویت اول، ۳۶.۳ 
درصد استفاده کنندگان از این دستگاه ، گفته اند از رایانه،  ۳۳.۹ درصد از سینمای خانگی، ۱۵.۲ درصد از 
سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۵.۰ درصد از ستاپ باکس و سپس حدود ۰.۶ تا ۱.۶ درصد از ام پی تری پلیر و 

بلندگوی بلوتوثی و ام پی فورپلیر استفاده می کنند.
اما در اولویت دوم،۲۹.۳ درصد از رایانه، ۲۸.۵ درصد از سی دی پلیر یا دی وی دی پلیر، ۱۶.۳ درصد از سینمای 
خانگی و ســپس ۹ درصد از ام پی تری پلیر، ۶.۸ درصد از بلندگوهای بلوتوثی، ۴.۶ درصد از ستاپ باکس و 
۴/۴ درصد از ام پی فورپلیر اســتفاده می کنند . همچنین در ادامه بخش »نوع برنامه های مورد استفاده از 
دســتگاه های شنیداری« این پیمایش در مورد اینکه از دستگاه های شنیداری، معمولاً چه برنامه هایی را 
گوش می کنید؟ در اولویت اول، ۷۹.۳ درصد استفاده کنندگان از دستگاه های شنیداری، از این دستگاه ها، 
موسیقی گوش می کنند. برنامه های آموزشی، قرآن، برنامه های سرگرمی و صداهای مذهبی با به ترتیب ۵.۴، 

۴.۹، ۳.۸، ۳.۵ درصد در ردیف های بعدی شنیدن برنامه های شنیداری هستند.
اما در اولویت دوم، برنامه های آموزشی با ۲۹.۹ درصد و برنامه های سرگرمی با ۲۱.۵ درصد بیشترین شنونده 
و سپس صداهای مذهبی با ۱۷.۳ درصد، قرآن با ۱۰.۹ درصد، سخنرانی با ۸/۸ درصد و قصه و داستان با ۸ 

درصد در ردیف های بعدی برنامه های شنیداری پرمخاطب هستند.
لذا مشخص شد با کاهش سن، شنیدن موسیقی و با افزایش سن شنیدن قرآن و نواهای مذهبی، سخنرانی، 

جوک و برنامه های سرگرمی، قصه و داستان، افزایش می یابد.
مردان بیشتر از زنان، موسیقی و سخنرانی می شنوند و زنان بیشتر از مردان، قرآن گوش می دهند.

با افزایش سطح تحصیلات، شنیدن موسیقی و برنامه های آموزشی افزایش و شنیدن نواهای مذهبی، جوک 
و برنامه های ســرگرمی کاهش می یابد.با افزایش منزلت شغلی، شنیدن برنامه های آموزشی افزایش پیدا 

می کند و شنیدن موسیقی و جوک و برنامه های سرگرمی کاهش می یابد.

سرطان معده کُشنده ترین سرطان در ایران
دبیــر اجرایی پنجمیــن کنگره انکولــوژی ایران 
گفت: سرطان معده کشنده ترین سرطان در ایران 
محســوب می شــود.  به گزارش خبرگزاری مهر، 
محمدعلی برومند در آســتانه برگزاری پنجمین 
کنگره بین المللی و پانزدهمین کنگره سالانه انجمن 
کلینیکال انکولوژی ایران که دوم و ســوم و نهم و 
دهم بهمن برگزار می شــود اظهار داشت: به دلیل 
همه گیری کرونا، کنگره امســال به صورت وبینار 
برگزار می شــود و ما تلاش کردیم محدودیت های ناشی از آن را در این زمینه تبدیل به فرصت کنیم. بر 
همین اساس، حضور اساتید بین المللی را در مقایسه با سال های گذشته که مشکلاتی در رفت و آمد و حضور 
آنها وجود داشت، افزایش دادیم.وی با اشاره به اینکه شعار کنگره امسال »درمان سرطان ورای محدودیت ها« 
اســت، گفت: با حضور اساتید و صاحبنظران برجسته داخلی و خارجی، در خصوص موضوعاتی همچون 

سرطان های سینه، معده، رحم، سر و گردن، پروستات، تومور مغزی و لنفوم بحث و تبادل نظر می شود.

اذان ظهر:۱۲:۱۵
غروب آفتاب:۱۷:۱۸

اذان مغرب:۱۷:۳۷
نیمه شب:۲۳:۳۱

اذان صبح فردا:۰۵:۴۴
طلوع آفتاب فردا:۰۷:۱۲

الهه صالحی 
براساس دســتور آموزش و پرورش برخی مدارس در 

نقاط زرد و آبی از اول بهمن ماه باز خواهند شد.
در هفته ای که گذشت، دســتورالعملی از سوی وزیر 
آموزش و پرورش در رابطه با بازگشایی مجدد مدارس 
در مناطــق زرد و آبی با رعایــت کامل پروتکل های 
بهداشتی منتشــر شــد که واکنش های مختلفی را 
از ســوی معلمان، والدین و کارشناســان آموزشــی 
برانگیخت. این دســتورالعمل شــامل دانش آموزان 
پایه های اول و دوم ابتدایی در مناطق دارای وضعیت 
زرد و آبی، دانش آموزان مدارس ابتدایی و متوســطه 
دارای جمعیــت کمتــر از ۵۰ نفــر در وضعیت آبی 
وهنرجویان هنرستان های فنی وحرفه ای و کاردانش 

در وضعیت زرد و آبی می شود.
حضور در مدرسه اجباری نیست

انتشــار همین خبر، واکنش های زیادی را به ویژه از 
ســوی والدین دانش آموزان برانگیخت. برخی گفتند 
که آزموده را آزمودن خطاســت و تجربه بازگشــایی 
مدارس در شــهریور ماه نشــان داد که این تصمیم 
احتمــالا تصمیم درســتی نیســت چرا کــه جدا از 
رعایت شدن یا نشــدن پروتکل ها در مدارس، اغلب 
والدین حاضر به فرســتادن فرزندان خود به مدرسه 
نیســتند. برخی دیگر هم گفته بودند که بازگشــایی 
مدارس مســاوی با موج چهارم کروناست.روز گذشته 
علیرضا رئیسی، ســخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
بــا تاکید بر اینکه حضور در مــدارس به هیچ عنوان 
اجباری نخواهد بود، گفت: برای پایه های اول و دوم 
در مناطق آبــی و زرد به صورت اختیاری خانواده ها 
می توانند دانش آموزان را به مدرسه بفرستند؛ کلاس 
کمتر از ۱۰ نفر و مدرســه با جمعیــت کمتر از ۵۰ 
نفر هم جزو شــاخص هایی بود که اعلام شد. برنامه 
ریــزی خود آموزش و پروش حداکثر دو روز در هفته 
و یکی دو ســاعت در هرروز اســت که آن هم اصلا 
اجباری نیســت.در همین رابطه محمد که معلم پایه 
چهارم دبســتان است، به خبرآنلاین می گوید: من به 
عنــوان معلم دلتنگ دانش آموزانم هســتم و فضای 
کلاس هــای آنلاین به کلی بــا کلاس درس متفاوت 
اســت. در فضای کلاس تعامل ها شکل دیگری دارند 

کــه در آموزش آنلایــن تنها به تلاش بــرای انتقال 
مفهوم درس بســنده می شــود و این تعامل ها از بین 
رفته اســت.او ادامه می دهد: جــدای از این موضوع، 
مســائل دیگری هم وجود دارد که خود این آموزش 
را هم مخــدوش می کنند. مانند قطعی اینترنت، برق 
یا نامناسب بودن بستر آموزشی؛ اما واقعیت این است 
که به عنوان معلم فکر نمی کنم راهکار حل مســئله، 
بازگشــایی مدارس باشــد. چرا کــه از طرفی حتی 
اگر پروتکل از ســوی مدرســه رعایت شود، بچه های 
دبستانی ممکن است چندان در رعایت این پروتکل ها 
موفق نباشند و اگر هم زیاد از حد برای آموختن این 
رفتارها به آنها اصرار کنیــم، دچار اضطراب خواهند 
شــد.ورود به فضای مدرســه و اجتماعی شدن برای 
کودکانی که تازه امســال قرار بود مدرســه را تجربه 
کنند، یکی از دلایل بازگشایی مدارس است. چرا که 
به گفته کارشناســان این حوزه، آموزش تنها وظیفه 
مدارس نیســت و علاوه بر این از آنجایی که مشخص 
نیست وضعیت فعلی تا چه زمانی طول بکشد باید کم 
کم با رعایت پروتکل های بهداشــتی به زندگی عادی 
برگشــت.در همین باره هاجر نیک صفت، کارشناس 
آموزشــی و رئیس پژوهشــگاه مطالعــات آموزش و 
پــرورش به خبرآنلاین می گوید: اگــر از حوزه تعلیم 
تربیتی نگاه کنیم، آســیب های بیشتری در حال وارد 
شــدن به بچه هاســت؛ به طور مثال رابطه رو در رو 
و ارتبــاط متقابل معلم و شــاگرد بین دانش آموزان، 
یادگیــری روابط اجتماعی، ســحرخیزی، تحرک و... 
برای بچه ها که در حال رشــد هستند، مفید است و 
اگر آســیب وارد شــود، قابل جبران نخواهد بود.او با 
تاکیــد بر اینکه هیچ چیزی جــای آموزش حضوری 
را نمی گیــرد، ادامــه می دهد: بهتریــن راه آموزش، 
آموزش فرد به فرد اســت؛ یعنی تا این حد مســئله 
حضور اهمیت بالایی دارد و موثر است. ما قرار نیست 
چهار کلمه و فرمول به بچه یاد بدهیم. درس زندگی 
را بچــه ها باید در مدرســه بیاموزند کــه در فضای 
مجــازی نمی توان آن را یاد گرفت. چرا که مدرســه 
تنها برای درس نیســت و بچه ها خیلی مسائل را در 
جمع همسالانشــان می آموزند که ایــن تاثیر خیلی 
بیشــتر از معلمان و خانواده است. نیک صفت ادامه 

می دهد: اصل سلامتی مردم است، ولی امید است که 
مسئولین راه های آسان را انتخاب نکنند و در عین در 
نظر گرفتن سلامتی مردم، تلاش کنند به ابعاد دیگر 
وجودی آنها آسیبی نرسد. ما مطیع تصمیمات ستاد 
ملی مقابله با کرونا هســتیم ولی به عنوان متخصص 
درخواســت می کنم که تیم شــان همه جانبه باشد و 

همه ابعاد را ببیند.
رعایت پروتکل ها شعار است

با این حــال الهام که مادر دو دانش آموز پایه چهارم 
و دوم اســت در این باره به خبرآنلاین می گوید: من 
به هیچ عنوان فرزندانم را به مدرسه نخواهم فرستاد. 
به نظر من اســترس ابتلا به کرونا و حضور در فضای 
مدرسه نمی ارزد. از طرفی وقتی کلاس کمتر از ده نفر 
جمعیت داشته باشــد، همین فرایند اجتماعی شدن 
هم برای بچه ها اتفاق نمی افتد. اگر مســئله آموزش 
باشد که در خانه هم آموزش می بینند. شرایط فعلی 
طوری نیست که بخواهم با جان فرزندانم بازی کنم.

هرچند که به طور کلی متخصصان حوزه آموزش، نوع 
حضوری آموزش را بر نــوع آنلاین ارجح تر می دانند، 
اما برخی معتقد اند کــه در حال حاضر چیزی بیش 
از جنبه علمی مطرح است. مهدی بهلولی، کارشناس 
آموزش در این بــاره به خبرآنلاین می گوید: آیا واقعا 
شرایط جوری است که بخواهیم با این وضعیت دانش 
آموز و معلم را به مدرســه بکشانیم و مطمئن باشیم 
که برای کســی اتفاقی نمی افتد؟ من فکر نمی کنم 
اینطــور باشــد. در همین چنــد روز هــم برخی از 
کارشناسان زمینه سلامت هشدار داده اند که این کار 
غلط است.بهلولی رعایت پروتکل ها را در عمل چیزی 
شبیه شعار می داند و ادامه می دهد: ما قبلا هم این را 
شــنیده ایم؛ می گویند مدارس با رعایت پروتکل ها باز 
می شود اما این حرف ها در عمل صحت ندارد و تجربه 
نشان داده است که این اتفاق نمی افتد.این کارشناس 
آموزش توضیح می دهد: دفعه قبل گفتند مدارس باز 
شــود؛ من خودم شخصا رفتم مدرســه و دیدم برای 
ضدعفونی کردن دســت حتی یک قطــره الکل هم 
وجود نــدارد. در حالی که گفته می شــد پروتکل ها 
رعایت شــده است. قطعا شرایط، خصوصا در مدارس 

دولتی، مناسب بازگشایی نیست.

دوراهی بد و بدتر: آموزش آنلاین یا حضوری
 موافقان و مخالفان بازگشایی مدارس چه می گویند؟
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کاریکاتور

سلفی بگیر!
علیرضا پاکدل با انتشــار کارتونی در صفحه اینســتاگرام خود با توجه به فرا رســیدن روز جهانی کارگر، برخورد برخی 

مسئولان با این قشر را توصیف کرد.

چند روز طول می کشد تا سیستم ایمنی بدن پادتن تولید کند؟

چند نکته مهم برای آنها که کرونا را شکست دادند

واکنش تند حسن فتحی به حواشی جدید »مست عشق« 
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خسرو امیری : دبیر سرویس سیاسی 
 فرخنده امیری : دبیر سرویس اجتماعی
 محمود حیدری : دبیر سرویس اقتصادی

 زهرا افتخاری : دبیر سرویس شهرستان ها
 سینا گرشاسبی : مسوول فنی

 ام البنین مرادی : اجرایی

آیت  الله رئیسی در نشست هم اندیشی با اهالی سینما:
فساد در کشور سیستمی نیست ولی قطعاً مبارزه با فساد سیستماتیک است

رئیس قوه قضائیه گفت: دشمن تلاش می کند این 
گونه تبلیغ کند که فساد در کشور ما سیستماتیک 
اســت اما من می گویم که فســاد در کشــور ما 
سیستمی نیست بلکه یک اســتثنا در یک اداره و 

سازمان است.
به گزارش مهر به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، 
آیت  الله ســید ابراهیم رئیسی که عصرآدینه )دهم 
اردیبهشت( در بیست و ششمین نشست نخبگانی 
ویــژه ماه های رمضان، در پاســخ به درخواســت 
خانه سینما و تعدادی از سینماگران، میزبان اهالی 
سینما بود تا با آنها درباره »نقش سینما در کاهش 
آسیب های اجتماعی و مبارزه با مفاسد اقتصادی« 
هم اندیشــی کند، اجرای عدالــت را انگیزه امام 
و رهبــری و همه صلحا و مجاهــدان راه خدا و از 
مهم ترین اقتضائات برقراری نظام اسلامی عنوان 
کرد و اظهار داشــت: اکنون کــه گام دوم انقلاب 
آغاز شــده، باید عقب ماندگی های اجرای عدالت و 
احســاس عدالت در جامعه را جبران کنیم و همه 

بخش ها باید در این زمینه نقش آفرین باشند.
رئیــس قوه قضائیه اظهار داشــت: گاهی ســوال 
می شود مسئولان اجرایی برای فرهنگ و هنر چه 
کار کرده اند، گاهی هم مباحثی را در کشور مطرح 
می کنند و سوال می شود اصحاب فرهنگ و هنر یا 
قانونگذار و دستگاه قضائی در رابطه با این مسائل 

چه کار کرده اند؟
رئیســی افزود: اگر امروز شــاهد آسیب ها و برخی 
مشــکلات اجتماعی هســتیم باید بررسی کنیم 
فرهیختگان حوزه فرهنگ و هنر هم در کنار دیگر 
بخش های مرتبط که هر کدام ســهمی در برخورد 
با پدیده ها دارند، آیا وظیفــه خود را برای حل این 

مشکلات و آسیب ها انجام داده اند؟
رئیس قوه قضائیه با بیان اینکه حل مشــکلات در 
گرو اقدام و عمل اســت، گفــت: یکی از کارهایی 
که قوه قضائیه در دوره تحول آغاز کرده، محاسبه 
وضعیت خودمان بوده و کار را از خودمان شــروع 
کردیم و هر مســأله ای که در خارج دســتگاه قضا 

مطرح می شد، خودمان را مرتبط با آن دانستیم.
رئیسی افزود: اصحاب فرهنگ و هنر هم در جریان 
سازی افکار عمومی نقش بسیار مهمی دارند و باید 
خودتان بررســی کنید که هر یک از شما در حوزه 
کاری که دارید چه نقشی در حل مشکلات و مسائل 

جامعه داشته اید.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از سخنانش با 
ضروری خواندن »پیوست فرهنگی و هنری برای 
تصمیمات و آرای قضائــی« گفت: در دوره تحول 
سازوکارهایی برای تقویت ارتباط با نخبگان و تبیین 
فلسفه و دلایل صدور برخی احکام طراحی کردیم تا 

در جریان مسائل قرار گیرند.
رئیسی با اشــاره به تأکید خود بر ارتباط نخبگانی 
در نخســتین دیداری که پس از تصدی مسئولیت 
دستگاه قضا با مســئولان قضائی داشته، افزود: ما 
با افکار عمومی مواجه هستیم و اقناع افکارعمومی 
مهم است و نمی توانیم بگوییم قاضی ما حکم صادر 
کرده و به وظیفــه خودمان عمل کردیم و کارمان 

تمام شده است.
رئیس قوه قضائیه در بخش دیگری از ســخنانش 
از هنر به عنوان یک موهبت الهی یاد کرد و گفت: 
هنر از ابزار حفظ هویت و تمدن ایرانی و اسلامی و 
ایجاد امید در جامعه است که رسالت اصلاح شئون 
زندگی را بر عهــده دارد و هنرمندان نقش مهمی 
دارند که وضعیت موجــود را روزبه روز به وضعیت 

مطلوب نزدیک تر کنند.
رئیسی افزود: نگاه غربی به جوامع، نگاه سودجویانه 
و منفعت طلبانه و سلطه جویانه است و هنر را هم 
در همین مسیر به کار می گیرد اما در نظام اسلامی 
از هنر برای تحقق اهداف و آرمان های عالیه استفاده 

می شود.
وی با بیان اینکه همه نظام ها سیاست های مصوب 
دارند که برای همه ارکان جامعه لازم الاجراســت، 
متذکر شد »اهداف نظام اسلامی در قانون اساسی 
به صراحت تبیین شده و سیاست های نظام هم به 
صــورت مصوب به همه بخش ها ابلاغ شــده« و 
تأکید کرد: حرکــت در جهت کمک به اجرای این 

سیاست ها از مهم ترین کارهای هنرمندان ماست.
رئیســی این نکته را هم خاطر نشان کرد که »اگر 
سیاست های مصوب نظام به درستی و تمام و کمال 
اجرا شوند، عدالت اجتماعی تحقق می یابد و تحقق 
عدالت موجب کاهش آســیب ها و ناهنجاری های 

اجتماعی می شود و جامعه سالم رقم می خورد«.
رئیس دســتگاه قضا گفت: در نظام یک ســاختار 
سیاستگذاری برای همه حوزه ها وجود دارد و بقیه 
بخش ها باید ابزار تحقق این سیاســت ها باشند و 

ما هم در دســتگاه قضائی به دنبال این هستیم که 
سیاست های مصوب نظام در حوزه های مختلف اجرا 

شوند.
رئیسی در ادامه متذکر شد: اینکه گاهی مشکل به 
وجود می آید ناشی از این است که هر کسی با نگاه 
خودش می خواهد هم سیاستگذار، هم مجری و هم 

داور باشد.
رئیس قوه قضائیه نقش هنرمنــدان را در کاهش 
آسیب های اجتماعی بســیار مهم دانست و گفت: 
پدیده های مذمومی مانند طلاق و اعتیاد باید طوری 
در جامعه نشــان داده شوند که یک نفرت عمومی 
نسبت به آنها به وجود بیاید و از آن طرف ازدواج و 

جامعه سالم باید مورد تأکید قرار گیرد.
رئیســی افزود: گاهــی ده ها و صدها ســخنرانی 
نمی تواند به اندازه تولید یک اثر هنری اثرگذار جامعه 
را نسبت به قبح یک پدیده مذموم و منکر مثل فساد 
اقتصادی و فساد اداری آگاه کرده و در افکار عمومی 

نفرت به وجود بیاورد.
رئیس قوه قضائیه، پیشگیری از وقوع جرم را نیز به 
موازات رسیدگی به پرونده ها از مأموریت های مهم 
دستگاه قضا دانست و گفت: یکی از وظایف ما این 
است که آسیب های اجتماعی کاهش پیدا کند و این 
کار تنها با برگزاری نشست و سخنرانی کردن تحقق 

نمی یابد.
رئیسی برهمین اساس تأکید کرد: اصحاب هنر به 
عنوان بخش فرهنگ ساز، جامعه ساز و تمدن ساز، 
باید آسیب های اجتماعی را مساله شناسی کرده و 
راهکارهای برخورد آنها را بر اساس اهمیت و اولویت 

هر مساله در اختیار همه دستگاه ها قرار دهند.
رئیس دســتگاه قضا بر همین اساس پیشنهاد کرد 
هنرمندان برای به تصویر کشــیدن معضلات، در 
دادگاه ها و در زندان ها حضــور یابند و با اطلاع از 
جزئیات پرونده ها و گفتگو با آسیب دیدگان اجتماعی 
علل وقوع آسیب های اجتماعی را بررسی کنند و بر 

اساس آن فیلم بسازند.
رئیســی تصریح کرد: پرونده های قضائی سرشار از 
نکاتی اســت که قابلیت پرداخت هنری دارند و به 
نمایش کشیده شــدن آنها می تواند نسبت به یک 
پدیده قبیــح ایجاد نفرت کرده و یا افکارعمومی را 
نسبت به موضوعات و پدیده های ارزشمند حساس 
نماید.رئیــس قــوه قضائیه در بخــش دیگری از 

ســخنانش با اشاره به لزوم توجه به فرهنگ نقد و 
نقدپذیری در جامعه، اظهار داشت: نقد و نقدپذیری 
باید در جامعه یک اصل و اســاس باشد و معتقدیم 
همه مســئولان و دست اندرکاران باید نقد سازنده 
را بپذیرند و آن را یک نعمت برای کشــور و برای 

خودشان بدانند.
رئیسی تأکید کرد رفع آسیب های اجتماعی به همه 
دست اندرکاران و نقش آفرینان اجتماعی از جمله 
اصحاب هنر مربوط می شود اما در عین حال گفت 
که »نقد باید دلســوزانه، کارشناســی و اصلاح گر 
باشد« و »منتقدان باید در طرح نقدهایشان متوجه 
باشــند که چه هدفی را پیگیری می کنند و کجا را 

هدف قرار گرفته اند«.
رئیس دســتگاه قضا در ادامه به ذکر نمونه هایی از 
موضوعات قابل طــرح در تولیدات هنری پرداخت 
و گفت: هنرمندان می توانند درباره ضرورت قصاص 
در جامعه سخن بگویند اما از آن سو ضرورت عفو و 
بخشش را هم مورد تأکید قرار دهید که قرآن کریم 
حیات جامعه را در قصاص قرار داده ولی در همین 

قصاص بهترین وضعیت، بخشش و گذشت است.
رئیسی افزود: قتل یک انسان حکم قتل یک جامعه 
را دارد و فســاد اقتصادی یــک فرد به کل جامعه 
آسیب می زند اما از آن طرف زمینه هایی هم برای 
اصلاح اجتماعی است که باید تبلیغ و ترغیب جامعه 

به آنها در آثار هنری مورد توجه قرار گیرد.
رئیس قوه قضائیه گفت: دشمن تلاش می کند این 
گونه تبلیغ کند که فساد در کشور ما سیستماتیک 
اســت اما من می گویم که فســاد در کشــور ما 
سیستمی نیســت بلکه یک اســتثنا در یک اداره 
و سازمان است.رئیســی افزود: ممکن است افراد 
مختلفی در یک پرونده درگیر فساد شده باشند اما 
فساد در کشور سیستمی نیست ولی قطعاً مبارزه با 
فساد سیستماتیک است و سینماگران می توانند در 
فیلم های خود نشان دهند که آنچه در کشور وجود 

دارد، اراده نظام برای مقابله با فساد است.
رئیس دستگاه قضا گفت: هاضمه انقلاب اسلامی 
و ذات نظام اســلامی ما فسادپذیری ندارد و اینکه 
یک گوشه ای در یک سازمان اداری فساد می شود 
که اگر به آن توجه نشود مانند هر آسیب اجتماعی 
بزرگ تر می شود اما این مساله مربوط به مجموعه 

نظام نمی شود و حتماً با آن برخورد می شود.


